
Homicides of Adults in Massachusetts, 1751-1760PRIVATE 

Class of death:   

Class of crime:   

Relationship:    

Motive:  


Intoxication?:  

Day of week:


Holiday?:


Time of day:


Days until death:  


SUSPECT(s):


VICTIM(s):



Cause of death:  


Circumstances:   

Inquest:   


Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
Other Legal records:  
Census:  
Genealogy:  

Suspect:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1751, Dec. 24





Chelsea, SUF

FILE

Class:   do not count

Crime:  HOM MANSL / modern mansl / quarenteen of a smallpox victim was a legitimate health concern

Rela:    NONDOM SAILOR by CAPTAIN

Motive:

Intox?:

Day of week:

Holiday?:

Time of day:

Days to death:


HOM:  Nicholas Cussens m. John Scolly


Weapon:


Circumstances:


Inquest:  "John Scolly... Being Sick of the Small Pox on Board the Ship Bumper Nicholas Cousens Commander, when sd Ship struck on ye Back of Pullen Point December ye 24th was neglected and left on Board said Ship by sd Cussens where ye sd John Perished with ye Cold."


Indictment?


Term?:


Court proceedings:

Source:   

SF#68954 v.426     

SF #68957 v.426

Court & date:  Suffolk ss, Superior Court of Judicature, January

1752:  "To the Keeper of his Majestys Goal in Boston...  I send you herewith the body of Nicholas Cussens of Boston aforesd mariner brought before me the subscriber on a complaint of His Majestys Attorney General by a verdict of a Jury of Inquest who on their Oaths declare that one John Scolly a mariner on bord the Ship Bumper said Nichs Cussens master being dead on bord said Ship the said Scolly perished with cold being neglected & left on bord said ship by said Cussens‑‑so said Scolly came by his Death in manner aforesaid by misfortune.  And by the oaths of several persons it appears he was so left and neglected by said Cussens at Chelsea in the same County aforesd on or about the 24th day of December 1751..."

Writ: OTo the Sheriff...  We command you that the Body of Nicholas

Cussens of Boston in Our said County mariner in your Custody

detained as Otis said together with the day of cause of his taking

and detaining... in the Office of the Clerk of the same Court...

immediatedly after the receipt of this writ...O

SF #70130 v.433

Suffolk ss, Superior Court of Judicature, 1 December 1752

     Writ ordering the arrest of William Fling of Boston, mariner,

Oto give Evidence of what he knows relating to an Indictment

against Nicholas Cussens for the murther of one John Scolley...O

     Notice that William Fling has been arrested, December 2,

1752.

Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused:       

Nicholas Cussens

Ethnicity:

Race:


w

Gender:   

m

Age:


adult

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:    

mariner

Town:     

Boston

Birthplace:

Religion:

Organizations:

Victim:   

John Scolly

Ethnicity:

[Irish]

Race:


w

Gender:   

m

Age:


adult

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:    

mariner

Town:

Birthplace:

Religion:

Organizations:

1752, July 1




Freetown, BRI

CT

FILE

INQ

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    MARITAL WIFE by HUSBAND

Motive:  ABUSE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  14


HOM:  Stephen David m. a. Betty David


Weapon:  with fists, beat, wound, threw down on the ground, kicked her on many parts of her body while she was down.  languished.  d. 7/15.  //  stick, hankercheif


Circumstances:  


Inquest:  "...upon view of the body of the sd Betey David plain marks of violence appeared and by examining the evedence produced to us it plainly appeared that Stephen David the husband of sd Betey was the person that used the violence as aforesd and therefore was the cause of the Death of sd Betey  and therefore that the Death of the aforesd Betey David came by the felony of her husband Stephen David of Middleborough Indian man commited by him about a fortenight before her Death by stamping upon her drawing her by a hankerchief about her neck striking her with a stick  and so the Jurors aforesd upon their oath aforesd do say that the sd Stephen David in manner & form as aforesd was feloniously the cause of the Death of the sd Bety against the peace..."


Indictment?  yes, murder


Term?:  7/1753, Plymouth


Court proceedings:  
Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1752-3:  316-317.   Co.) 

Suffolk file #:     70864 v.437

Date of inquest:    25 July 1752

Coroner or j.p.:    Benjamin Tucker, coroner

Town of inquest:    Middleborough, Plymouth

Summons: 27 July 1752

"Benjamin Durfey of Middleborough, Moses Keen, Mary Chase wife of

William Chafe, Experience Micha and Ester Seekens, the Two Last

Indian Women all of Tanton in the County of Bristol, summoned Oon

the second Tuesday of July next to give evedence of what they know relating to a violence commited on the body of Bety David of

Middleborough in sd County Indian woman now dead."

3 August 1752

Summons of Elizabeth Leonard

Summons of Zebulon Leonard

Verdict / cause of death:  murder

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

Stephen David 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. to Betty

Children:




Occupation:

laborer

Town:


Middleborough (Plymouth Co.) 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Betty David

Ethnicity:



Race:


[Ind]

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. to Stephen

Children:




Occupation:



Town:


Middleborough

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1752, Nov. 17




Boston, SUF

FILE

INQ

P


NOTE:  SCJ record missing for 12/1752 term

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
F

Holiday?:



Time of day:
night, 9pm

Days to death:  0


HOM:  Thomas Chubb and Alexander [aka Abraham] (a "Negro Fellow") m. John Crabb


Weapon:  struck and assaulted him with a club in the street.  Skull "terribly" fractured "and great Clodders of Blood settled in his brain."  d. few hrs  //  an oak pipe stave & a spruce pole


Circumstances:  


Inquest:  verdict:  murder.  "John Crabb came to his End by Blows he Received on his head by a Pole and other unlawful Weapons in a Violent manner between Mr Wm Pitman's Corner and Mr John Pullings Corner about Nine O'Clock in the Evening of the Seventeenth day of November..."


Indictment?  murder

Term?:  12/1752:  Boston


Court proceedings:  pNG.  fNG of murder.  fG of mansl.  benefit of clergy.  both burned in the hand

Source:  
SF #70105 v.432

SF #70058 v.432

Court & date: Suffolk ss, Superior Court of Judicature, November

1752 Indictment: "The Jurors... present that Thomas Chub of Boston...

mariner, and Abraham a negro man of Boston aforesaid Labourer and

Servant of William Pitman of Boston aforesd Hatmaker did on the

seventeenth Day of November currant at Boston aforesaid with Force and Arms feloniously wilfully and of their malice Forethought assault one John Crab, and that the said Thomas Chub did then & there with Force as aforesaid feloniously wilfully and of his malice forethought with an oak pipe stave which he the said Thomas then & there held in both his Hands and of the value of six pence, strike the said John Crab upon the back part of his Head thorough his Skull and into his Brain and thereby gave the said John Crab a mortal Wound in the back part of his Head three Inches long and half an Inch deep; And that the said Abraham did then & there hold in both his Hands and of the value of six pence strike the said John Crab upon the back part of his Head through his Skull and into his Brain and thereby give the said John Crab another mortal Wound in the back part of his Head three Inches long and half an Inch deep, and that the said John Crab then & there died of the mortal Wounds aforesaid given him by the said Thomas and Abraham as aforesaid.  And so the Jurors aforesaid upon their Oath sayt that the sd Thomas and Abraham did on the said seventeenth Day of November currant at Boston aforesaid feloniously willfully and of their malice forethought kill and murther the said John Crab in manner & form aforesaid against the Peace..."

SF # 70083 & 70084, v.432

Lists of Costs of Suit.

SF # 70433 v.434

Petition of Mary Chubb as to Thomas Chubb, Boston, 4 January 1753,

to the Superior Court of Judicature

OThe Humble Petition of Mary Chubb of Marblehead Widow and Thomas

Chubb of Boston Mariner do most Humbly come before your Honours

The Justices of his Majestys Superior Court of Judicature with

this Petition humbly shewing that whereas the abovenamed Thomas

Chubb has by the Consideration (in Court Assembled) of your

Honours been Sentenced to be Branded in the hand in the face of

your Honours & this Honourable Court, and also to suffer

Twelvemonths Imprisonment: your Petitioner would observe that

althoO the said Judgement is farr from being brot in Competition

with the Atrocious Crime for which he stands sentenced, yet

Relying on the Mercy of your Honours & this Honourable Court do

most Humbly Desire you take the Latter part of said Sentence under

your Honours Consideration & reverse said Part of said Sentence,

or such part thereof as to your Honours Shall seem meet, not

Doubting your honours will weigh the Prejudices of his being

confinOd so long may have, not only on his Health but also on his

Morals, Therefore your Petitioners do most Humbly Implore the

Levity of your honours & this Honourable Court in respect said

part of said Sentence; & your Humble Petitioners shall as in duty

bound, ever Pray for your Honours & this Honble Courts Everlasting

Welfare Subscribing themselves with the utomost sense of Gratitude

& Humiliation Your Honours & this Honourable Courts ‑‑ most

Obedient

                         Afflicted  Humble Servants

                              Mary X Chubb (her mark)

                              Thomas X Chubb (his mark)O

SF#70552 v.435

List of Criminals in his MajestyOs Goals, Boston February 20th,

1753

"Abraham Negro" among group "convicted of severall crimes"

Suffolk file #:  70105 v. 432

Date of inquest:    18 November 1752

Coroner or j.p.:    James Davenport, coroner

Town of inquest:    Boston, Suffolk

Newspaper:

BGAZ 11/21/1752 (T):  Boston, Sat. night (11/18), a lad named [Thomas] Chubb and [Alexander] "a Negro Fellow" jailed for murder of John Crabb, a young seaman.


BGAZ  12/26/1752 (T):  fNG of murder.  fG of mansl.  benefit of clergy.  both burned in the hand


BNL 11/23 & 12/28/1752:  ditto


BGAZ, 1/9/1753 (T):  HOM in MA:  SCJ in Boston, Th last:  Thomas Chubb and Abraham (a negro fellow) tried for m. of John Crab, a seafaring man.  fG of mansl. each burnt in hand with T "in the Face of the Court."

Census:  

Genealogy:  

Accused 1:  

Thomas Chubb 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


child
"lad"

Literate:

n

Marital Status:  
s

Children:




Occupation:

mariner

Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Alexander [aka Abraham]

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult
"fellow"

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

Labourer and Servant of William Pitman, hatmaker

Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Crabb

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult
"young"

Literate:




Marital Status:

[s]

Children:




Occupation:

seaman

Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1753, Apr. 11




Sheffield, HAM

CT

FILE

INQ

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  SUSPECTED HORSE THIEF / VIGILANTISM

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
10am

Days to death:  0


HOM:  Robert Cooke (aided and abetted by Stephen Cook) m. Wamppoungcoss [aka Wampaungcoss]


Weapon:  with a hatchet.  Hit on back part of his head through his skull & into his brain.  2" deep.  inst.  // gun and hatchet


Circumstances:  swamp

Inquest:  SF#70834 v.436, 13 April 1753, Stockbridge, Hampshire  "...at a place called Hogswamp In Sheffield within the Body of the sd County of Hampshire on the 11th Day of Aprill Instant About Ten of the Clock A:M: The sd Wampaungcoss was shot thro the Body by a Ball from his own Gun and had his Skull Brooken by the head of his own Hatchett and by the same Hatchett was chupt on the Top of his head thro his Scull and into his Brains and by the same Hatchett was chupt in the side of his Neck into the Bone & That the sd Wampaungcoss Instantly Died of the sd Wounds & that the Shot & Blow & Chups aforesd were wittingly willfully & with Malice forethought made and Done by one Robert Cook as he calls himself of Nicklwaug in th sd County of Hampshire Cordwainer. and the sd Jurors further say that one Stevens Cook as he calls himself of Wesborough Cordwainer was present and in the Beginning of the Fray in which ye sd Wampaungcoss recd the Wounds aforesd & was so fas accessory to ye killing aforesd as to strike the sd Wampaungcoss with his fist contrary to Law & and so the Jurors aforesd upon their oaths aforesd say That the aforesd Wampaungcoss In manner and form aforesd The aforesd Robert Cook then and there feloniously did kill and murder against the Peace..."


Indictment?  yes, murder.  “upon thier Oath say That the said Robert Coke and Stephen Cooke did on the Eleventh day of April alst at Sheffiled aforesaid With force as aforesaid feloniously Willfully and of their malice forethought in manner and form aforesaid Kill and Mruder the Said Wampaungoes.”


Term?:  9/1753 (Hampshire Co.) 


Court proceedings:  Robert Cooke of District of Rutland (Worcester Co.) (cordwainer) at Sheffield (Hampshire Co.) malice foretho't murdered Wamppoungcoss (an Indian man) with a hatchet.  4/11/1753 hit on back part of his head through his skull & into his brain.  2" deep.  inst.  AID & ABET:  Stephen Cook of Marlboro (Middlesex Co., laborer).  pNG.  RC:  fG of MANSL.  SC:  fNG.  RC:  benefit of clergy.  Branded "T" on hand & 1 yr. imprisonment & costs.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1753-4:  97.  


Suffolk File # 71615, Vol. 440, (Orig. at MAS), Sept. 1753


Indictment 

“The Jurors for the Said Lord ye King Upon their Oath Present that Robert Cooke late of the District of Rutland in the County of Worcester Cordwainer not haveing ye fear of God before his Eyes but being Instigated by ye Devil did on ye Eleventh day of April last at Sheffield in ye County of Hampshire aforsd With force and Armes feloniously Wilfully and of his Malice forethought assault One Wampaungeos and Indian man, And That ye said Robert a Certain hand Gun, of ye Value of forty Shillings, Which he ye said Robert Then there held in Both is hands Charged with Gun Powder and a Bullet made of Lead, did Then and Thrre feloniously Voluntarily and of his Malice forethought discharge at and Against the Said Wampaungeos, And That the said Robert by his so dischargeing the hand gun aforesaid Charged as aforsaid at and Against the Said Wampaungeos, did feloniously Wilfully and of his the said Roberts Malice forethought Shoot and Strike the Bullet aforesaid Into and thorough the Trunk of ye Body of the Said Wampaungoes and Thereby give him ye Said Wampaungeos a mortal Wound in ye Trunk of his Body, And That ye said Robert Then and There with a hatchet which he the said Robert then and there held in his Right hand of ye Value of Two Shillings did with force as aforesd feloniously Wilfully and of his Malice forethought strike ye said Wampaungeos on ye Back part of his head Through his Skull and into his Brain, and Thereby give the Said Wampaungoes a Mortal Wound in ye Back part of his head Two Inches Long and Two Inches Deep And That the Said Wampaungeos Then and There Instantly died of the Mortal Wounds aforesaid given him by the said Robert as aforesaid, And That Stephen Cooke late of Malborough in ye County of Middlesex Laborer on ye Said Eleventh day of April last at Sheffield aforesaid was felonioulsy and of his Malice forethought present with ye said Robert Encourageing Aiding and Assisting him ye said Robert to do and Commit the Murder and felony aforesaid....”

[Back]: This is a True Bill Joseph Miller, foreman

Three additional indictments with slightly different wording appear following this one.

Suffolk File # 71731, Vol. 441, (Orig. at MAS), Sept. 25, 1753

“The Follwing is a List of Prisoners Now in His Majesties Goal in Sprinfield in the County of Hampshire

Robert Cook & Stephen Cook Stand Commited For Murder

Ezekiel Kellogg & Gideon Pratt For Debt

Atts Luck Bliss, Dept. Goalkeeper”

Suffolk File # 73333, Vol. 449, (Orig. at MAS), Sept. 24, 1754

“Robert Cook stands Commited for Man Slaughter”

Suffolk file #:     70843 v.436

Date of inquest:    13 April 1753

Coroner or j.p.:    Steven Nash, deputy coroner

Town of inquest:    Stockbridge, Hampshire

Location of inquest:

O...at a place called Hogswamp In Sheffield within the Body of the

sd County of Hampshire on the 11th Day of Aprill Instant About Ten

of the Clock A:M: The sd Wampaungcoss was shot thro the Body by a

Ball from his own Gun and had his Skull Brooken by the head of his

own Hatchett and by the same Hatchett was chupt on the Top of his

head thro his Scull and into his Brains and by the same Hatchett

was chupt in the side of his Neck into the Bone & That the sd

Wampaungcoss Instantly Died of the sd Wounds & that the Shot &

Blow & Chups aforesd were wittingly willfully & with Malice

forethought made and Done by one Robert Cook as he calls himself

of Nicklwaug in th sd County of Hampshire Cordwainer.

     and the sd Jurors further say that one Stevens Cook as he

calls himself of Wesborough Cordwainer was present and in the

Beginning of the Fray in which ye sd Wampaungcoss recd the Wounds

aforesd & was so far accessory to ye killing aforesd as to strike

the sd Wampaungcoss with his fist contrary to Law & and so the

Jurors aforesd upon their oaths aforesd say That the aforesd

Wampaungcoss In manner and form aforesd The aforesd Robert Cook

then and there feloniously did kill and murder against the

Peace...O

Newspaper:

BGAZ, 4/24/1753 (T):  HOM in MA:  on 4/13, Robert and Stephen Cooke was jailed in Hampshire Co. on suspicion of murdering an Indian on 4/11 [F], not far from the town of Stockbridge.  Appears "that the Men had stole a couple of Horses in the Dutch Country, and fearing least they should be detected, rid in the Night, and came (whether with Design or Accidentally we can't say) to a very by-place out of the common Road, where they lodged.  The next Morning early they came to the said Indian's Wigwam, who happened not to be at Home, but not long after return'd from Hunting, and being informed that a couple of Englishmen had been there with two very good Horses, but neither Saddle nor Bridle; and concluding that they had stole the Horses, he went after them, and found [em not far form his Wigwam.  What Provocations the Indian offered we can't say:  However an unhappy Quarrel began; they dispossess'd him of his Gun, with which they shot him thro' the Body, and with his own Hatchet they chop'd him quite into the Neck-Bone, and with two other mortal Wounds on the Head left him, taking his Gun and Powder-Horn; which they afterwards hid, burying the Gun under Ground."  Verdict of Coroner's inquest:  Indian willfully murdered by RC & SC.  "Thus to cover one Sin, more heinous are many Times committed."  BNL 10/9:  trial at Springfield, 9/28:  trial lasted from 9am to 10pm; next morning, jury returned verdict:  RC fG of mansl & SC fNG.  RC branded in hand with letter T & imprisoned 1 yr.

Census:  

Genealogy:
Accused 1:  

Robert Cooke

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

cordwainer 

Town:


Nickewaug, District of Rutland (Worcester Co.)

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Stephen Cook 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer or cordwainer

Town:


Wesborough; Marlboro, Middlesex Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Wamppoungcoss

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Stockbridge or Sheffield

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1753, Nov. 19




Boston, SUF

CT

FILE

TRACT

INQ

P



Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  FLEEING ARREST for theft

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
b/w 6pm & 9pm

Days to death:  1


HOM:  William Welch [aka George Kelly] m. Darby O'Brian.  


Weapon:  with a knife, stabbed in left part of belly, 4" long & 4" deep.  d. 11/20.


Circumstances:  GREAT NARRATIVE in HEARN:  a habitual thief, drunkard, etc.  Shoplifted from a merchant & escaped into a crowd.  The merchant hired DO to find WW, which he did at the waterfront, where WW, to escape capture, slashed DO in the bowels.


Inquest:  verdict:  “One George Kelly alias Willm. Welch on the 19th Instant at Fort-hill in sd. Boston did cutt & Stabt the said Darby in his Belly with a Knife or some other sharp Weapon of which wounds he Languished ‘til the 20th Instant & then dyed & so the Jurors aforsd upon their Oaths aforesd. Say that the aforesd. Geo. Kelly alias Wm. Welch in Manner & form aforesaid then & there Felloniously did Kill & murder against the peace of our Sovereign Lord the King, His Crown & Dignity.”


Indictment?  yes, murder


Term?:  2/1754 (Suffolk Co.) 


Court proceedings:  William Welch of Boston (mariner) 11/19/1753 at Boston b/w 6pm & 9pm malice forethought m. Darby O'Brian.  with a knife, vol. & fel., stabbed in left part of belly, 4" long & 4" deep.  d. 11/20.  pNG.  fG.  DEATH.  Exec. 4/11 b/w 12pm & 5pm.

Tract:

Ritz 5.02 (15)

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1753-4 :  185.  


Suffolk File # 72251, Vol. 444, (Orig at MAS), Feb. 1754

Indictment

“The Jurors for the said Lord the King upon their oath Present that George Kelly of Boston in the County of Suffolk Mariner Not having the Fear of God before his Eyes but being instigated by the Devil did on the Nineteenth day of November Last at Boston aforesaid between the Hours of Six and Nine in the afternoon of the same Day with force and Arms Feloniously Wilfully and of his Malice forethought Assault one Darby Obrian, And that the said George Kelly then and there with a Knife of the value of one Shilling which he the said George Kelly then and there held in his Right hand did Feloniously Wilfully and of his Malice forethought Strike and Stab the said Darby Obrian in and upon the Left Part of his Belly and thereby Did then and there feloniously Wilfully and of his Malice forethought Give the said Darby Obrian with the Knife aforesaid a Mortal Wound Four Inches Long and Four Inches Deep in the said Left part of his Belly, of Which said Mortal Wound he the said Darby Obrian there Languished untill The Twentieth day of November Last and Then at Boston aforesaid Died of the Mortal Wound Aforsaid Given him by the said George Kelly as aforesaid, And So the Jurors afosd. Upon their oath say that the said George Kelly did at Boston aforesaid in manner and Form aforesaid Feloniously Wilfully and of his Malice forethought Kill and Murder the said Darby Obrian Against the Peace of the said Lord the King his Crown and Dignity.”


Suffolk File # 72260, Vol. 444, (Orig. at MAS), Feb. 1754


Three summons of witnesses


Examination of George Kelly


“Examination of Geroge Kelly alias William Welch at His Majesty’s Goal on the 20th Novr. AD 1753 Before Wm. Stoddard Esqr. One of His Majesty’s Justices of the peace for the County of Suffolk On account of Two Warrants Issued against the sd. Kelly al. Welch Just before the Murther of Derby Obrian in Boston on the 19th day of sd. month vizt. The sd. Kelly al. Welch Said that he lay at One Knowlans at the Salutation Tavern in Boston the night (That the Two Prices who also lodged there) lost three Guineas & a Large pare of Silver Buckles, which was the Occasion of One Warrant against him.  He said he lay that Night in a Little Bed going up Stairs that he took the Candle out of the Barn abt. Twelve a Clock by order of Mrs. Nowlan the Landlady & that she one Nelly who kept there and one Lunderkin a Piper knew of his lodging there and all saw him go to Bed.


On the 23d Novr. At His Majestys Goal Before the sd. Justice Stoddard, The sd Kelly al. Welch was again Examined And said that one Wm. Smith Cook of Capt. Connell Commander of the John Gally who Lodged at Julygornes [?] the Taylor at the Month and of Boston Recd of him the sd. Kelly al. Welch The two wood axes which he stole from Mr Fletchers Store & sold to Capt. McFarland & that he & sd. Smith Stole Capt. McFarland, goods mentioned in the Other warrant, and that they divided the goods so stolen.  He owned that he the sd. Kelly al. Welch lodged the Fryday Night before the Muther at One James Stuarts, & on Saturday Night at John Tuckermans & on Sunday night at sd. Tuckermans in Boston aforsd.  He sd. Kelly al. Welch confes’d that he Stole the Guineas & Silver Buckles from the Prices and also Capt. McFarlands Goods Out of his Sloop; He also said That he Changed one of Prices Guineas at Mr. Olivers shop another at Mr. Amorys Shop and the third Guinea at Mr. Haris the Bakers all in sd. Boston.  He Said that Lunderkin the Piper at Mrs. Nowlans the night he lodged there told him the sd. Kelly al. Welch that the Prices hand mony in their possession which led him to steal it from thm.  He also confessed that he gave the pare Slilver Buckles to the deceased at Mr. John Wendles house where they were drinking together the night he was stabbed & that he gave them to him to prevent his betraying him to the Officers & men Employed to take him up on account of sd. Thefts the deceased being one of the the men so Empoloyed to take him the sd. Kelly al. Welch.”


Suffolk Files, Vol. 444, (Orig. at MAS), Feb., 29, 1754


“A List of Prisoners In his Majesty’s Goal’s in Boston


George Kellye al. Willm Welch For Murder & Stealing.”


Suffolk File # 72406, Vol. 444, (Orig. at MAS), March 6, 1754


Summons for witnesses againt George Kelley al. William Welch


Suffolk File # 72573, Vol. 445, (Orig. at MAS), April 2, 1754


List of Prisoners in goal at Boston


“Willm. Welch under Sentence of Death for Murder”


Suffolk File # 73501, Vol. 450, (Orig. at MAS), Nov. 1754


Doc. 1: summons for witnesses


Doc. 2: complaint as to the crime of stealing which led to the murder


Suffolk File # 73515, Vol. 450, (Orig. at MAS), Nov. 20, 1754


Examination of Geroge Kelly and Briant Darby


“The Examination of George Kelly alias William Welch taken before me John Hill Esqr. On of his Majesty’s Justices of the Peace for said County of Suffolk on the twentyth day of November 1753 The said George Kelly being Charged by me of Stabing Briant Darby in the Belly with a Knife the Last Night he said that the said Briant Darby & he went out of John Wendels about Eight a Clock the Last Night over the Hill and the said Darby first began with him and struck him with his fist he then took hold of Darby by his handerchip about his Neck and held him Down and they Strugled to Gather Sometime and they booth Cried murder and he Saw Darby Pull out the Knife but doth Not know wither it was a Jack Knife or a Buchers knife and he took hold of the Knife but Darby halled it out of his hands and Cut his fingers with the Knife but how Darby Came Stabed he doth Not Know nor did Not Know it until he Was Brought into Wendels House - and on the twenty third day of said November the day after that the said Darby died I further Examined the said Kelly but he Continued to Denigh it & said he knew Nothing about the Stabing of Darby Nor how he Came stabed.”

“The Examination of Briant Darby upon oath taken before me John Hill esqr. One of his Majestys Jusices of the Peace for said County of Suffolk on the twentyth day of November 1754 he the said Darby Solemly declared before God that George Kelly Stabed him in the belly the Last Night but what he was Stabed with he did not Know but thought it was Either with a Knife or a dagger & that he Had no Knife with him at that time Nor Knew of any until after he was Stabbed by the said Kelly, he also further declared that if he died of that wound he had in his Belly which he received from said Kelly he Laid his Death to said Kelly Charg”

     Source: Suffolk 100171 vol. 568:

Warrant for Execution:  "To Benjamin Pollard Esq. Sheriff of the

county of Suffolk . . . Whereas at our court of Assize . . .

begun & held at Boston . . . on the third Tuesday in February

last the Grand Jurors . . . did present William Welch, of Boston

. . . mariner,. . . on the 19rd day of November last at Boston, .

. . with force and arms, an assault on the body of one Darby

O'Brien with a knife of the value of 1shilling which, he . . .

then & there held in his right hand, did feloniously and

willfully and of his Malice, forethought strike and stab the said

Darby O'brien in and upon the left part of his belly and thereby

. . . did then & there feloniously & willfully of his own malice

& gave the aforesaid darby a mortal wound four inches long . . .

of which . . . the sd. Darby . . . there languished until the

20th day of November last and then at Boston aforesaid died . . .

so the jurors . . . said that the sd. William Welch did at Boston

. . . kill & murder the said Darby O'Brien . . . upon which

indictment the sd. William Welch . .  pleaded not Guilty and for

trial put himself upon God & the country [following his

conviction] . . . and by concideration of our court . . . was

adujuded to suffer the pains of death, . . . We command you

therefore that on Thursday the 11th day of April instant . . .

sd. William Welch . . . to be hanged by the neck until his body

be dead . . ."  Order dated 3 April 1754, order executed by Clerk

of the court, Nathaniel Match, sherrif Pollard's return of the

order was dated April 11, 1754 acknowledging the sentence had

been carried out.

Suffolk file #:
71960, v. 442

Date of inquest:

Nov. 21, 1753

Coroner or j.p.:

Nath. Gardner, Gent., coroner

Town of inquest:

 Boston

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 140-1.

Newspaper:

Boston Evening Post, 11/26/1753


BGAZ, 11/20/1753 (T):  HOM / STABBING in MA:  Boston, last night (11/19), a man jailed for stabbing another with a knife in his belly, "of which Wound he is in Danger of losing his life."  //  same case:  BGAZ, 11/27/1753 (T):  HOM in MA:  Boston, last M evening, a quarrel b/w two Irishmen, George Kelly [aka William Welch] and Darby O'Brian "as mention'd in our last."  The former, with a knife, stabbed the latter in the belly.  d. next night, "having affirm'd to the last that Kelly was the Person that hus thus mortally wounded him."  Coroner's inquest:  wilful murder.  GK jailed for trial.  BGAZ 3/12/1754 (T):  "a fair Trial" that lasted 8 hrs., fG.  "Since his Conviction, he has made a voluntary Confession of the Crime with which he was charged, and many other Crimes of a less heinous Nature.  BGAZ 3/19/1754:  DEATH.  to hang 4/11.  BGAZ 4/16/1754:  executed last Th.

Census:  

Genealogy:  

Accused:  

William Welch [aka George Kelly]

Ethnicity:

Irish

Race:


w

Gender:

23

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

mariner; thief

Town:


Boston 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Darby O'Brian

Ethnicity:

[Irish]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1754, March




Penobscot River, MAINE

GOVT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  TERROR / GENOCIDE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  an English settler family [assume 3] m. two Penobscots


Weapon:  unknown


Circumstances:  the confrontational faction among the Penobscots that opposed English land claims adopted the same tactics of intimidation against English settlers that the Kennebec had adopted after the failure of the Conferences of 1753.  "One heated confrontation" b/w two Penobscots and a settler family resulted in the murders of the two Penobscots.  The incident was unknown to the Penobscot tribe until much later.  [Ghere, 222-3]


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  
Source:  

Bax. Mss., 23:  452-5.  Shirley to Penobscots [March, 1754].   12:  235-6:  Dr. Gardiner letter, 12/26/1753.


Correspondence of William Shirley, 2:  74, 82.  Shirley to Sir Thomas Robinson, 8/19/1754.


David Lynn Ghere, "Abenaki Factionalism, Emigration and Social Continuity:  Indian Society in Northern New England, 1725 to 1765" (Ph.D. diss., Univ. of Maine, 1988), 222-3.

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

[farmer]
Town:


[Penobscot River area]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

___

Ethnicity:

Abenaki / Penobscot

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Penobscot

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

___

Ethnicity:

Abenaki / Penobscot

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Penobscot

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1754, March




MAINE

GOVT


NOTE:  Were the Penobscot murders and these murders one and the same, or were there four murders altogether?  Count separately for now--the documentation differs.

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  TERROR / GENOCIDE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  English settlers [assume 3] m. two St. Francis Indians


Weapon:  unknown


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  
Source:  

David Lynn Ghere, "Abenaki Factionalism, Emigration and Social Continuity:  Indian Society in Northern New England, 1725 to 1765" (Ph.D. diss., Univ. of Maine, 1988), 226.  DLG says that two St. Francis Indians, in addition to two Penobscot Indians, were murdered by English settlers on the Maine frontier in March, 1754.


Shirley to Sir Thomas Robinson, 8/19/1754, Correspondence of William Shirley, 2:  74-5, 82; Shirley to the General Court, 3/28/1754, 2:  336-7; House of Representatives to Shirley, 4/10/1754, 2:  49-50; and Sir Thomas Robinson to Shirley, 6/21/1754, 2:  70-1.


Bax. Mss., 12:  294-7.

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

[farmer]
Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

___

Ethnicity:

Abenaki / St. Francis
Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


St. Francis

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

___

Ethnicity:

Abenaki / St. Francis
Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


St. Francis

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1754, Apr. 6




Boston, SUF

TRACT

CT

INQ

P


Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    WORK EMPLOYEE by EMPLOYEE

Motive:  QUARREL

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
3pm

Days to death:  0


HOM:  William Wyer [aka Wieer] m. Wm Chism


Weapon:  struck & wounded with piece of wood 4' long & 3" in diameter.  Mortal wound to left side of head, 1" deep.  inst.  


Circumstances:  both dockworkers on the waterfront.  Stacking firewood together when argument erupted.


Inquest:  “William Chism at said Boston this day at about three of the Clock afternoon with a Cord Wood Stick of about three Inches Diameter was wounded in his head by Willima Wier of said Boston of Which Wound he Languished about three hours & then died.  And so the Jurors aforesaid on their Oaths aforesaid Say that the aforesaid William Wier in manner & form aforesaid the aforesaid William Chism then & there feloniously did Kill & murder against the peace of our Sovereign Lord the King his Crown & Dignity.”


Indictment?  yes, murder


Term?:  8/1754 (Suffolk Co.) 


Court proceedings:  William Wyer of Boston (laborer) malice forethought 4/6/1754 3pm at Boston m. Wm Chism.  struck & wounded with piece of wood 4' long & 3" in diameter.  Mortal wound to left side of head, 1" deep.  inst.  pNG.  fG.  DEATH.  to hang 10/17 b/w 12pm & 4pm.  Exec. 11/21/1754.


NOTE:  TAMPERING WITH JUSTICE:  Thomas Bell of Roxbury (vitualler) at Boston 8/12/1754 at request of Wm Wyer (prisoner suspected of murder) -- offered to the Atty. Gen. of Mass. 12 l. money to induce him "to Frame the Indictment against the said Wyer so that he Could not be found Guilty of Murder."  pG.  Offered Edmund Trowbridge 28 l.  pG.  20 l. fine & costs.


NOTE:  Hearn says that WW prob. would have been pardoned had he not smuggled tools into his cell to attempt an escape.

Tract:

Ritz 5.02 (16)

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1753-4:  347-8.  

Suffolk file #:
73187, v. 448

Date of inquest:

April 6, 1754

Coroner or j.p.:

Nathaniel Gardner, Gent., coroner

Town of inquest:

 Boston

Location of inquest:


Suffolk File # 72640, Vol. 446, (Orig. at MAS), April 29, 1754


“For the Charge of an Inquest on The body of William Chism Kill’d at Boston by Willima Wier”


Suffolk File # 73040, Vol. 447, (Orig. at MAS), Aug. 1754


“The Jurors of the Said Lord the King upon their Oath Present that William Wyer of Boston in the County of Suffolk aforesaid Labourer not having the fear of God before his Eyes but being Instigated by the Devil did on the Sixth day of April Last at Boston aforsaid with force and arms feloniously willfully and of his Malice forethought assault one William Chism and that the said William Wyer did then and there with force as aforesaid, felonioulsy willfully and of his Malice forethought, with a peice of Wood four feet Long and three Inches Diameter; which he the said William Wyer then and there held in both his hands and of the value of Two pence Strike the said William Chism upon the Left Side of his head thro’ his Skull and into his Brain, and that the said Willima Wyer thereby did then and there feloniously wilfully and of his Malice forethought give the said William Chism a Mortal wound in the Left Side of his head three Inches Long and one Inch Deep with the Peice of Wood aforsaid, and that the said William Chism then and there Died of the Mortal Wound aforesaid Given him by the said William Wyer as aforesaid, and so the Jurors aforsaid on their Oath say that the said William Wyer did on the said sixth day of Aprill last at Boston aforsaid in manner and form aforesaid feloniously willfully and of his malice forethought kill and murder the said William Chism against the Peace of the said Lord the King his Crown and Dignity.”

Suffolk File # 73134, Vol. 448, (Orig. at MAS), Aug. 1754


Memorandum


“Especially, for that on the said Twelfth Day of August - at Cambridge in the County of Middlesex, the said Thomas [Bell] did presume to tender to Edmund Trowbridge Esqr. Attorney General, a Sum (in Dollars) to the value of about twelve pounds, & laid the same down on the Desk befor ehim as a Bribe to induce him the said attorney General so to draft an Indictment against on Wm. Wyer committed to & now detained the Common Goal in the County of Suffolk - on Suspicion of murder as that the Grand jury might not be able to find a Bill against him; and shall do & receive what by the said Court shall be Enjoyn’d him, & not depart wihtout License.”

Suffolk File # 73187, Vol. 448, (Orig. at MAS), Aug. 1754

Two other indictments with slightly different wording

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 141.


Newspaper:

Boston Post Boy, 11/25/1754


BGAZ, 4/9/1754 (T):  HOM MANSL in MA:  last Sat afternoon, 2 men at the South End, Boston, having some dispute about "cording Wood on a Wharf," on struck the other on the head with one of the sticks, "so that he fell down Speechless and expired soon after."  The man surrendered himself to justice, & after an examination, jailed.  Coroner's inquest:  willful murder.


BGAZ 9/3/1754 (T):  HOM in MA:  last Th, Court of Assize in Boston, Suffolk Co., William Wyer indicted for m. of William Chesam on 4/6/1754.  fG.  BGAZ 9/10:  DEATH.  11/26:  executed lat Th.

Census:  

Genealogy:
Accused:  

William Wyer [Wieer]

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Boston 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

William Chism

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

laborer
Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1755, Apr. 15




Taconic, NY

P

GOVT

Class:   do not count

Crime:   HOM / in New York

Rela:    NONDOM

Motive:  POLITICAL / TERRITORIAL

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Matthew Furlong m. William Rees [Race]


Weapon:  guns and swords.  Shot several times, d. inst.


Circumstances:  newspaper account:  the assailants invaded WR's house -- WR tried to flee & was shot while trying to escape.  Mark's account:  WR said "If I go out I must die" -- refused to surrender & was killed in the exchange of shots that followed.  Stems from conflict b/w Mass. & New York officials & settlers over which colony had sovereignty over the Oblong, the disputed territory on the New York-Massachusetts border.


Inquest:  verdict:  murder


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  Lt. Governor of Massachusetts issued a proclamation, offering 100 l. reward for the capture of the murderers.

Source:  

Sung Bok Kim, Landlord and Tenant in Colonial New York:  Manorial Society, 1664-1775 (Chapel Hill:  Univ. of North Carolina Press, 1978), 327-8, 332-3.  328n144 notes that Boston newspapers erroniously identified the place of the homicide as Sheffield, Mass.


Irving Mark, Agrarian Conflicts in Colonial New York, 1711-1775 (New York:  Columbia Univ. Press, 1940), 116-127.


Edmund Burke O'Callaghan, ed., Documentary History of the State of New York (Albany, 1849-51), 3:  818-9, 788-91.


Calendar of Council Minutes, 1668-1783 (Albany, 1902), 415-16.


Affidavit of 11/21/1755 by Dirck W. Ten Broeck, et al., Johnson Redmond Collection of Livingston Manuscripts, New York Public Library.

Newspaper:
#  5:  CG,  5/10/1755:  dtl Boston, 5/5:  HOM in MA:  "On the 15th of last Month several Persons armed with Guns and Swords, forcibly entered the House of Wm. Race, near Sheffield, in the County of Hampshire, and in a most inhuman Manner murdered him:  [shot him in several parts of his body as he tried to escape -- d. inst.]  The Cause of this Barbarity is not certainly known.


Last Monday his Honour the Lieutenant Governor at the Desire of the General Court, was pleased to issue a Proclamation, promising that a Reward of One Hundred Pounds shall be paid out of the publick Treasury immediately upon Conviction of any of the Murderers of the said Race, to such Person or Persons as shall have informed against and discovered the said Murderer or Murderers.


'Tis said these Men belonged to New York Government, and that the above mentioned outrageous Behaviour was occasioned by some Disputes relating to Lands in Controversy as to the Boundary Line."  [BNL, 5/2]

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Matthew Furlong

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

a New York deputy

Town:


colony of New York 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

William Race

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

tenant of the Livingston tract

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1755, June 30




Charlestown, MID

TRACT

FILE

CT

INQ

P


NOTE:  plot was discussed and devised on June 20.

Class:   probable

Crime:   HOM / PETIT TREASON

Rela:    HHLD MASTER (& aik on MISTRESS) by SLAVES

Motive:  REVENGE for STRICT DISCIPLINE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Phillis (advised and abetted by Mark & Robin m. Capt. John Codman (her master) and aik Elizabeth Codman


Weapon:  poison.  with arsenic in a vial of water, which she poured into his gruel.  JC d. 15 hrs.  


Circumstances:  see Hearn.  Excellent account.  [home v & a]

Inquest:  verdict:  “upon their oaths do say that the said John Codman Came to his death by Poison procured by his Negro man Servant Mark Which he took and Languishd untill the first of July Current and then died and so the Jurors Afroesaid upon their oaths do Say, that Aforesaid Mark in manner and Form aforesaid, the Aforesaid John Codman then and there feloniously did Poison”  //  


Indictment?  yes, murder and petit treason.  "contriving to deprive the said John Codman her said Master of his Life and him feloniously and Traiterously to kill and murder, She the said Phillis on the thirtieth Day of June last at Charlestown aforesaid in the Dwelling house of the said John there did of her malice forethought willfully feloniously and traiterously put a Deadly Poison called Arsenick into a Vial of water and thereby did then and there Poison the Same Water ‑ And that

     the said Phillis knowing the Water aforesaid to be so

     poisoned did then and there feloniously willfully

     traiterously and of her malice forethought put one spoonfull

     of the Same Water so poisoned into a Pint of the said John's

     Watergruel and thereby poison the Same Watergruel ‑ And that

     the said Phillis did then and there of her malice

     forethought feloniously willfully and traiterously in Manner

     as aforesaid poison the Watergruel aforesaid, with a

     felonious and Traiterous Intent and Design that the said

     John her said master then being should then and there eat

     the Same Watergruel so poisoned and thereby be poisoned

     killed & murdered ‑ And that one Elizabeth Codman not

     knowing the Watergruel aforesaid to be so poisoned then and

     there Innocently gave the Same Watergruel so poisoned as

     aforesaid to the said John to eat And that the said John

     then and there being the said Phillis's Master and being

     altogether ignorant of the Watergruel afroesaid's being

     poisoned as aforesaid and Suspecting no Evil did then and

     there eat the Same Watergruel so poinsoned aforesaid ‑ And

     that the said Phillis then and there was feloniously and

     traiterously present with the said Elizabeth & John knowing

     of and consenting unto the said Elizabeth giving him the

     said John the Watergruel aforesaid so poinsoned as aforesaid

     and his eating the same as aforesaid ‑ And that the said

     John by means of his eating the Watergurel aforesaid so

     poisoned as aforesaid There Languished for the Space of

     fifteen hours and then at Charelstown aforesaid Died of the

     Poison aforesaid given him as aforesaid ‑ And so the Jurors

     aforesaid upon their oath say that the said Phillis did at

     Charlestown aforesaid of her malice forethought in manner

     and form aforesaid upon their Oath say that the said Phillis

     did at Charlestown aforesaid of her malice forethought in

     manner and form aforesaid willfully feloniously and

     traiterously poison kill & murder the said John Codman her

     said master against the Peace of the said Lord the King his

     Crown & Dignity"


Term?:  8/1755:  Cambridge 


Court proceedings:  Phillis, a negro woman of Charlestown (spinster), servant of John Codman (late of Charlestown, gent.) malice forethought 6/30/1755 poisoned John Codman (her master) & Elizabeth Codman with arsenic in a vial of water, which she poured into his gruel.  JC d. 15 hrs.  Also, Mark, a Negro man of Charlestown (laborer, servant of John Codman) & Robin, a Negro man of Boston (laborer, suervant of John Mark of Boston, apothecary) on 6/20/1755 advised & abetted Phillis.  Phillis & Mark:  pNG.  fG.  DEATH.  To be hanged Thurs., 9/8 b/w 1pm & 5pm.  Exec. 9/18.  Draw to the gallows on hurdles.  Mark hanged from gallows until dead & placed in an iron gibbet & set up at a crossroads, where his body remained for 20 years [Paul Revere passed the spot on his famous ride].  Phillis was chained to a stake & burned to ashes.



NOTE:  The Codman's most trusted servants, Phillis, Phebe, and especially Mark, chaffed under his rigid discipline.  They set fire to his workshop in 1749, hoping to embarass him financially and to force him to sell them.  That failed, so they decided in 1755 to poison him.

Tract:

Ritz 5.02 (17a)
Bristol B 1726

not located


The last and dying words of Mark, aged about 30 years, a negro man who belonged to the late Captain John Codman, of Charlestown: who was executed at Cambridge, the 18th of September, 1755, for poysoning his abovesaid master. Boston. [broadside]

Ritz 5.02 (17b)
Evans 7415


A few Lines On Occasion of the untimely End of Mark and Phillis, Who were Executed at Cambridge, September 18th for Poysoning their Master, Capt. John Codman of Charleston.


V

To answer for their Master's Blood,

which they've unjustly spilt;



And if not Pardon'd, sure they must,




Remain will all their Guilt.


VIII

Their Master's Life they took away,




and that they thought with Ease;



by Poys'ning him from Time to Time,




which kill'd him by Degrees.


IX



Their Cursed and their Hellish Plot,




which was their sole intent,



To kill the Root, and slay the Branch:




But God did that prevent.


X



God grant that Servants black and white,




may in their Saviour trust;



And may these poor unhappy Souls,




this Day be with the Just.


XI



Let Servants all in their own Place,




the Masters serve with Fear,



Lest God should leave them to themselves




As these poor Creatures were.


See also:  Abner C. Goodell, Jr. (1883) "The Murder of Captain Codman." Massachusetts Historical Society Proceedings 20: 122-57.

Good analysis of the trial.

Ritz 5.02 (17c)


John Lawson, ed., "The Trial of Mark and Phillis (negro slaves) for Petit Treason, in the Murder of Captain John Codman, their Master, Cambridge, Massachusetts, 1755." American State Trials 11: 511-27. St. Louis: 1919.

Cheney, Abner, ed. (1988) “The Trial and Execution, for Petit Treason, of mark and Phillis,” in Paul Finkelman, ed., Free Blacks, Slaves, and Slaveowners in Civil and Criminal Courts: The Pamphlet Literature. New York: 1-39.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1755-6:  123-4.  

Suffolk file #:

147038, vol. 1001, p. 112

Date of inquest:

July 2, 1755

Coroner or j.p.:

John Remington Gentleman, Coroner

Town of inquest:

Charlestown

Location of inquest:

     Suffolk files 147038, vol. 1001, p. 110

     "Mark a Negro man of Charlestown afroesaid Labourer and

     Sevant of the said John Codman And Robin a Negro man of

     Bostonin the County of Suffolk Labourer & Servant of John

     Clark of Boston aforesaid Apothecary before the said Treason

     and Murder aforesaid committed by the said Phillis in

     mannter & form aforesaid did at Charelstown aforesaid on the

     twentieth Day of June last of their malice forethought (the

     said Mark then being Servant of the said John Codman)

     feloniously & traiterously advise & incite procure & abet

     the said Phillis to do and commit the said Treason & Murder

     aforesaid"

     Suffolk files 174038, vol. 1001, p. 100

     "Whereas the said Phillis & Mark at our Court aforesaid were

each of them convict of the crime

     respectively alledg'd to be committed by them as aofresaid

     by the Verdict of twelve good & lawful men of our Said

     Country and were by the consideration of our Said Court

     adjudged to Suffer the Pains of Death therefore, as to us

     appears of Record Execution of which said Sentence doth

     still remain to be done, we command you therefore that on

     Thursday the Eighteenth day of September instant between the

     hours of one & Five o'Clock in the day time you cause the

     said Phillis to be drawn from our Goal in our County of

     Middlesex aforesaid where she now is to the place of

     Execution and there to be burnt to Death also that on the

     same day between the hours of one & five of the Clock in the

     day time you cause the Said Mark to be drawn from our Goal

     in our County of Middlesex aforesaid (where he now is) to

     the place of Execution & there to be hanged up by the Neck

     until he be dead, & for so doing this shall be your

     Sufficient Warrant"

     Suffolk files 147038, vol. 1001, p. 113

     "On the 12th July 1755.  Examined Qnacoe a Negro man

     belonging to Mr. James Alton of Boston Victualler He sd.

     Qnacoe say that Some time the last winter one Kenn a Negro

     man belonging to Doctr. Jno. Gibbons came to the sd. Qnacoe

     & told him that Mark belong to Mr. Codman had Been wth him

     to get some Poyson and the sd. Qnanco says that Then told

     him that Mark asked the sd Kenn whithin Phoebe had bee wth

     him for said Poyson.  The said Qnaoce also says that he

     Spoke to Phoebe Mr. Codman's negro woman whome he called his

     Wife & told her not to be concerned with Mark for that She

     would be Brought into Trouble by him, for that Mark had been

     wth Kenn Gibbons to get Poyson, & had askt sd. Kenn whithin

     Phoebe had not been wth. Him for sd. Poyson.  The sd. Qnacoe

     also says that the above discourse wth. Phoebe was when they

     were going to Bed the Saturday night after the discourse had

     wth. Kenn Gibbons.  He also Says that he charged her not to

     be concerned wth. Mark about Poyson on any acct. whatever."
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     Examination of Mark

          Qu:  What is your name?

          An:  Mark.

          Qu:  Are you a Servant or Freeman?

          An:  A Servant.  Mr. John Codman decsd. Was my master.

          Qu:  How long was you his Servant?

          An:  For Several years before & untill his Death.

          Qu:  Do you know what occasien'd your sd. Mater's

          Death?

          An:  He was poisoned.

          Qu:  What was he poinsed with?

          An:  With Poison that came from the Doctor's.

          Qu:  What Doctor?

          An:  Doctr. Clark that lives at the North End of

          Boston.

          Qu:  What sort of Poison was that?

          An:  It was a white powder put up in a Paper.

          Qu:  How do you know that that Powder came from Doctr.

          Clark's?

          An:  Robbin the Negro Fellow that belongs to Doctr.

          Clark gave it to me.

          Qu:  When & where did Robbin give you that Poweder?

          An:  A Week Day night, at his Master's Barn.

          Qu:  Was there any Person present with you when Robbin

          gave you that Powder?

          An:  No.  The first Time, the negro man his fellow

          Servant called him out it was in the Evening near 9

          o'Clock.

          Qu:  How many Times had you such poweder of Robbin?

          An:  Twice only.

          Qu:  When was the last Time you had any such Powder of

          him?

          An:  The Sabbath Day night before my sd. Master died,

          in the Evening after Candle Light.

          Qu:  Where was it you had this last Power of him, and

          what was in it?

          An:  He gave it to me in the Same Barn, it was done up

          in a long Square in two Papers, the outtermost Paper

          was brown and the inermost Paper was White, as the

          other was.

          Qu:  What did Robbin give you this Powder for?

          An:  To kill three Pigs belonging to Quaco, as Phobe

          told me.

          Qu:  How long ago was it, Since Robbin gave you the

          first of these Powders?

          An:  I can't certainly tell.

          Qu:  Was it before Robbin & you were together as John

          Harris's & Potters Work house?

          An:  I think it was before.

          Qu:  How long before was it?

          An:  About a Week before.

          Qu:  Did you pay Robbin anything for these Powders?

          An:  No, I did not.

          Qu:  What did you do with htem?

          An:  Phobe had the first; and she Sent Phillis for the

          Second and I gave it to her.

          Qu:  When & Where did you give Phobe the first paper of

          that Powder?

          An:  In our Garret; the same night I brought it over.

          Qu:  Was any Body there when you gave it to her?

          An:  No.

          Qu:  What did she do with it?

          An:  She took it & put it upon the Table.

          Qu:  Did you give her the whole of the Powder you had

          of Robbin the first (Time)?

          An:  Yes.  I gave her the Paper with all the Powder in

          it, as I received it of Robbin.

          Qu:  Did you tell her what was in the Paper?

          An:  No.  She knew what was in it, for she told me what

          to get.

          Qu:  What did she tell you to get?

          An:  Something to kill these Pigs.

          Qu:  Did Robbin give you any Directions how to use that

          Power? And tell you what Effect it would have?

          An:  He told me to put it into about a Quart of swill

          or Indian meal, and it would make `em swell up.

          Qu:  Did you tell her how she must use the Powder: or

          what Effect it would have?

          An:  Yes I told her as Robbin told me.

          Qu:  Do you know whether she used that Powder or any

          Part of it?

          An:  No otherwise than as Phobe & Phillis told me Since

          my master's Death.

          Qu:  Who did you give the Second Paper of Powder to?

          An:  To Phillis.

          Qu:  When & where did you give that Paper of Powder to

          Phillis?

          An:  In the little House; she came to empty a Pot over

          the Wharffe and I gave it to her, The Monday before my

          sd. Master died, after Breakfast in the Forenoon.

          Qu:  Did you then give her all the Powder you recd. Of

          Robbin the Second Time?

          An:  Yes.  I took off the brown Paper and gave it to

          her in the white Paper, that it was in, when Robbin

          gave it to me.

          Qu:  What did she do with it?

          An:  She caried it into the House to Phobe as Phillis

          told me.  She came to me & told me Phoebe sent her for

          that Thing that she sent me for, more upon and I gave

          Phillis the Paper.

          Qu:  How was yoru master poisoned with these Powders?

          An:  Phobe & Phillis told me that they used them for

          that End.

          Qu:  When did they tell you this?

          An:  The next Day after my Master died.

          Qu:  Were they together when they told you So?

          An:  No, Phillis told me of it first, and said that

          Phobe used all that I brought first that Way, and that

          the last was used so too by her and Phobe; and there I

          went to Phobe and ask'd her about it, and She denyed it

          at first but when I told her that Phillis had told me

          all about it, then she owned it.

          Qu:  Had you no Reason before your sd. Master dyed to

          think that the Powder you had of Robbin were given to

          your Master or that he was poison'd therwith?

          An:  No other Reason than hearing Phobe the Saturday

          night before Master died ask Phillis if she had given

          him enough, to which she replyed, yes.  I have given

          him enough, and will Stick as close to him as his shirt

          to his back; but who she meant I did not then know, nor

          untill after Master died.

          Qu:  Was there no Discourse had between you Phobe &

          Phillis about getting more Poison, after you had the

          first, of Robbin?

          An:  The Fryday before my master died Phobe told me

          that she had lost that stuff that I had brought to her

          from Robbin, and desired me to get her Some more.  I

          told her I would when I went over to Boston; this was

          in the Forenoon, when she was washing in the back yard.

          Qu:  Did you get her any more of Robbin?

          An:  Yes. And that was it which I gave to Phillis.

          Qu:  When did you go over to get this last Poison?

          An:  On the Saturday night before my master died; I

          went over after Sunset; I went directly to Robbin; &

          told him I want some of the same I had of him before

          for that was lost, Robbin was then at the Corner of his

          master's House out in the Street, he told me he could

          not get any then, but it I wou'd come on the Sabbath

          Day night he could let me have some, and I went to him

          on the Sabbath Day night after Candle Light, and he

          then gave it to me.

          Qu:  Was there any Body with you on the Satruday night

          when you ask'd for the Poison, or do you know whether

          any Person saw you & Robbin together that Evening?

          An:  No, nobody was there, and I don't know that any

          Body saw us together that Evening.

          Qu:  How long was you with Robbin at Mr. Harris's Work

          house?

          An:  I made no tarry there, but left him at the Pot

          house, and he and the young man that was with him

          followed me and even took me a little below Mr. Waite's

          Slaughterhouse; and they went with me into the Lane

          leading from the Market Place to the long Wharffe near

          Mrs. Shearman's, while I went into Mrs. Shearmans and

          got a Mug of Toddy, in the mug I brought from Mr.

          Harris's Work house, and I carried it to them and they

          both drank with me.

          Qu:  Had you any Discourse with Robbin in private or

          between you and him alone that Day?

          An:  No, none at all.

          Qu:  Where did you drink the Toddy?

          An:  In the lane aforesd. ‑

          Qu:  Where did you all go after you drank the Toddy?

          An:  We all came away together & went thro' Mr.

          Sprague's yard & so thro' Mrs. Silence Harris's yard

          Entry in to the Street and they went directly down to

          the Ferry and I went into my master's yard with the

          Pots I brought him the Potters Work house.

          Qu:  Did you then go with them to the Ferry or nearer

          to it than your masters House?

          An:  No, I did not.

          Qu:  Did Robbin give you or did you give Robbin any

          Thing between the Time of your coming out of Mrs.

          Harris's Entry and his going over to the Ferry?

          An:  No, I did not give him any Thing neither did he

          give me any Thing.

          Qu:  After you had parted with im when you came thro'

          the Entry, did you call him back?

          An:  No, I did not.

          Qu:  Did your Master that Day forbid Mrs. Shearman's

          letting you have any more Drink?

          An:  Yes, my master told her not to sell any Drink to

          any of his Servants.

          Qu:  Did Robbin know of it?

          An:  Not that I know of; he see master go into Mrs.

          Shearman's shop, and pass'd by Robbin in the Lane as

          Robbin told me.

          Qu:  Did you ever apply to any body else; besides

          Robbin for Poison?

          An:  No, only to Carr, Docrt. Gibbon's Negro man. And

          then Phobe sent me for it.  She had been with Carr

          before on the Same account & he told her he cou'd not

          get her any then, as she told me;

          Qu:  Did you get any Poison of Carr?

          An:  No, he told me he wou'd not let me have any,

          untill he had seen Quaco, and did not know whether he

          shoul'd then or not. And I never went to him

          afterwards.

          Qu:  Did you never ask Doctr. Rand's Cato for any

          Poison?

          An:  No, I do not know that I ever did, in the World?

          Qu:  Had you and Phobe any Conversation together about

          your master on or near your Blacksmith's then or in the

          yard the Monday before your master died?

          An:  I had not, that I knew of?

          Qu:  Did you that Day before ??? any of your msaters

          Servants say that you knew that your master would dye

          or utter any Words to that effect?

          An:  No, I did not.  The Day before Master dyed, Phobe

          came into the Shop to dress Tom's Eye & got to dancing

          & marking master & shaking herself & acting as Master

          did in the Bed; and Tom said he did not care, he hop'd

          he wou'd never get up again for his Eye's sake, and

          Seipes [?] was there at the same time and saw her

          Qu:  Did you ever Say that your Master had been offer'd

          £400 for your but wou'd not take it, and now he shou'd

          not have a farthing or Words to that affect?

          An:  No I never Said any Such Thing.

          Qu:  Did you ever tell Phobe or Phillis that the Week

          before your Master died, that you went over the Ferry

          to See Robbin to get Some more Poison, and that he came

          over the Ferry in another Boat and So you mist each

          other and that he Robbin pretended to the Ferryman that

          he was a Country Negro and wanted to See you about your

          Child, or Words to that Effect?

          An:  I never told them or either of them So.

          Qu:  How come that Viall buried near your Forge in the

          Blacksmieth's Shop, that you told Mr. Kettel of; and he

          found there.

          An:  I buried it there.

          Qu:  When did you bury it there?

          An:  In the afternoon of that Day that Master dyed.

          Qu:  Where did you get that Vial?

          An:  I took it from Phillis that same Afternoon.

          Qu:  Did any body see you take it from her?

          An:  No.  When I took it fom Phillis she own'd that

          Phobe had given the first Poison that I brought to

          Master; and that She and Phobe had given him all the

          Rest Seeing what was then in the Bottle and thereupon I

          went to Phobe and charged her with it, She at first

          deny'd it, but at last own'd it it and begg'd me to say

          nothing about it; I told her if I had known she wou'd

          have put it to that use I would not have got it for

          her: then I call'd Pompey down to go to the shop with

          me for I wanted to Speak with him but before I had an

          opportunity to Speak to him Mr. Kettel took me.

          Qu:  Where was the Vial when you talked with Phobe as

          aforesd.?

          An:  I had it in my Pocket, and told her So.  Then I

          went into the shop and buried it; then I went into the

          House immediately to call Pompey to shew it to him.

          Qu:  Why did you bury the Vial before you called

          Pompey? Or shew it to any body?

          An:  I buried it because I did not want any body should

          see it before I shewed it to him.

          Qu:  Have you lately had any Potters powder'd Lead by

          you? Or in your Possession?

          An:  Only that I had from Epen Powars, which was ground

          and Suppose to Powder.

          Qu:  When did you get that Powder'd Lead of Epen?

          An:  I had it of him that Day I went there for Sum

          butter Pots, which my master's Son Isaac sent me for.

          Qu:  What did you get that Lead for?

          An:  To See if it would melt in our Fire upon a Dispute

          between Tom and I about it; Tom said it would melt, and

          I told him I did not believe it would; I carried it

          home and laid it upon the Wall Plate in the

          Blacksmith's shop, and I never moved it afterward or

          thought any Thing about it till it was Shew'd to me by

          the Justice

          Qu:  Do you know that any Part of that lead you had of

          Epen or any Lead like unto it was given to your Master

          or put into his Victuals or Drink?

          An:  I do not.

          Qu:  Do you know of any Proposal made of poisoning your

          master?

          An:  No, I do not, nor ever heard any Such Thing

          proposed by any Body.

          Qu:  Do you know of any bushoe nuts being procured for

          that Purpose?

          An:  No; I have not seen a bushoe nut Since I have been

          in this Country.

          Qu:  Do you know of any Copperias [?] or Green Stuff

          being provided for that Purpose.

          An:  No I do not.

          Qu:  What Time of theSaturday before your master dyed

          was it that you heard Phobe ask Phillis if she had

          given him enough and Phillis said she had, and would

          Stick as close to him as his Shirt to his Back.

          An:  In the afternoon about Dark; and before I went to

          Boston.

          Qu:  How came you, after you had heard this Talk

          between Phobe and Phillis to get her sd. Phobe more

          Poison?

          An:  I did not know what She meant by thein Talk, nor

          who they meant by him.

          Qu:  Did you tell Carr that Phobe sent you for that

          Poison you applyed to him for?

          An:  She did not tell me it was Poison, but told me to

          ask Carr for that Thing he had promised her; he said he

          knew what it was and would not send it, `til had talked

          to Quaco, and did not know that he should sent it

          afterwards; and I said no more to Carr about it.

                                                  Qu:  Did you

                                                  ever ask Carr

                                                  at any other

                                                  Time for

                                                  Poison?

          An:  No.

          Qu:  Did you never ask him for something to poison or

          kill a Dog?

          An:  No, not that I know of.

          Qu:  Was you ever bit by a Dog?

          An:  No. I never was.

          Qu:  Do you know anything more of your Master's being

          poisoned than you have before related?

          An:  No I do not.

               Mark [signed]
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     Examination of Phillis

          Qu:  Was Mr. John Codman late of Charlestown decd, you

          Master?

          An:  Yes he was.

          Qu:  How long was you his Servant?

          An:  He my Said Master bought me when I was a little

          Girl and I continued his Servant untill his Death.

          Qu:  Do you know of what illness your said Master died?

          An:  I Suppose he was poisoned.

          Qu:  Do you know he was poisoned?

                              An:  I do know he was poisoned.

          Qu:  What was he poisoned with?

          An:  It was with that black Lead.

          Qu:  What black Lead is it you mean?

          An:  The Potters Lead.

          Qu:  How do you know your sd. Master was poisoned with

          that lead?

          An:  Mark got some of the said Potter's Lead from Epen

          Powers and my young mistress Molly found some of the

          Same Lead in the Porriger that my Mater's Lagoe was in,

          he complained it was gritty; and that made miss Molly

          look into the Porringer, and finding the Lead there,

          she ask'd me what it was, I told her I did not know. ‑

          I cleaned the Skillet the Lagoe was boiled in and found

          some of the same stuff in the bottom of the Skillet

          that was in the bottom of the Porringer.  And presently

          after Mark was carried to Goal, Tom brought a Paper of

          the Potter's Lead out of the Blacksmith's shop, which

          he said he found there, and I saw it and am sure it was

          the same with that which Was in the bottom of the

          Porringer and the Skillet.

          Qu:  Do you know that any other Poison besides the

          Potter's Lead was given to your sd. Master?

          An:  Yes.

          Qu:  What was it?

          An:  It was Water which was poured out of a Vial.

          Qu:  How do you know that, that Water was Poison?

          An:  There was a White Powder in the Vial, which Sunk

          to the Bottom of it.‑‑

          Qu:  Do you know who put the powder into the Vial?

          An:  I put the first Powder in.

          Qu:  Where did you get that Powder?

          An:  Phebe gave it to me up in the Garret, the Sabbath

          Day morning before the last Sacrament before my Master

          dyed, and Phebe at he same time told me Mark gave it to

          her.

          Qu:  What was the Powder in when Phobe gave it you?

          An:  It was in a White Paper, folded up Square, both

          ends being turned up & it was tyed with some Twine.

          Qu:  How much Powder was there in the Paper?

          An:  I believe there was a good deal of it I believes

          near an ounce.

          Qu:  Did you put all that Powder into the Vial?

          An:  No, I put in but a little of it, only so much as

          lay on the point of a narrow Peice of flat Iron, with

          which I put it in, which Iron Mark made & gave it to me

          to give to Phebe, Mark gave me the sd. Iron the

          Saturday before the Sabbath aforesd I ask'd him what it

          was for, he would not tell me; he said Robbin gave him

          one, and he had lost it; and that he himself went into

          the Shop and made this.  I gave the sd. Iron to Phebe

          that saem afternoon, in the kitchen; and the next

          morning she gave it to me in the Garret, and Quaco was

          there with her; she wisper'd to me and told me to take

          the Paper of Powder which was in the hollow over the

          Window and the flat Iron which was with it and put some

          of it into the Vial with the Iron which I did: and she

          bid me put some water into it, but I did not; but she

          afterwards put some in herself, as she told me; and she

          put it into the Closet in the Kitchen in a Corner

          behind a black Jug; and the same Vial was kept there

          untill my master dyed.

          Qu:  Had you Master any of that Water which was put

          into the said Vial given to him?

          An:  Yes he had.

          Qu:  How was it given to him?

          An:  It was poured into his barly Drink and into his

          Infusion, and into his Chocalate and into his

          Watergruel.

          Qu:  Who poured the Water out of the sd. Vial into the

          Chocolate?

          An:  Phobe did, and Master afterwards eat it.

          Qu:  Who pou'd it into his barly Drink.

          An:  I did it myslef; I pour'd a drop out of the Vial

          into the barly drink, & felt ugly, and pour'd the Water

          out of the mug again off from the Barly, and put clean

          water into the mug again & cover'd it over that it

          might boil quick.

          Qu:  Who pour'd the Water out of the Vial into the

          Infusion?

          An:  Phobe did.

          Qu:  How do you know it?

          An:  I came into the Kitchen and saw her do it.

          Qu:  Did your Master drink the Infusion after that

          water was pour'd in?

          An:  He drunk one Tea cup full of it.

          Qu:  How do you know that Phobe poured any of the

          poisoned Water out of the Vial into your Master's

          Chocalate?

          An:  She told me she had done it.

                              Qu:  When did she tell you?

          An:  That same Day.

          Qu:  Was it before or after your Master eat that

          Chocalate that the poison'd Water was pour'd into, that

          she told you so.

          An:  Before he eat it.

          Qu:  Did you See him eat that Chocalate?

          An:  Yes, I did, he eat it in the Kitchen on a little

          round Table.

          Qu:  Who put the Second Powder into the Vial?

          An:  Phobe put it in; left part of the Powder she gave

          me in the Paper, and she afterwards put that into the

          Vial as she told me as I was in the Cellar drawing some

          Cyder, I heard Phobe tell Mark that the Powder was all

          out, and all used up,

          Qu:  When was it that you heard Phobe tell Mark so?

          An:  The Wednesday before my Master dyed.

          Qu:  Do you know of any more Powder being got to give

          to your Master?

          An:  Yes, but master never took any of it.

          Qu:  Who got this last Powder?

          An:  Mark got it.

          Qu:  What did he do with it?

          An:  He gave it to me; in our little House.

          Qu:  What Sort of Powder was it that Mark gave you?

          An:  It was white the same as the first.

          Qu:  What was it in?

          An:  In a Peice of Paper he had more of that Powder

          than he gave me, it was in a Paper folded up in a long

          Square, he tore off Part of that Paper, and put Some of

          the Powder into it, and gave it to me and kept the rest

          himself.  And at the Same time that he gave it to me he

          told me that Robbin said we were damn'd Fools we had

          not given Master that first Powder at two Doses, who

          hurt him, for it was enought to kill the strongest man

          living; upon which I ask'd Mark how he knew, it would

          not have been found out, he said that Mr. Salmon's

          Negros poison'd him and were never found out, but had

          got good masters, & so might we.

          Qu:  What did you do with that Powder which Mark gave

          you?

          An:  I put it into the Vial & set it in the Same Place

          it was in before, there was Some of the first Powder &

          Water remaining in the Vial when I put this last in.

          Qu:  Do you know that any of the Water that was in the

          Vial after you put this last Powder in was given to

          your Master?

          An:  No, he never had a drop of it.  The next Day after

          master died Mark came into the Closet where I was

          eating my Dinner and ask'd me for that Bottle.  I ask'd

          him what he wanted it for and he wou'd not tell me, but

          insisted upon having it, upon which I told him that it

          was there behind the Jugg, and he took it and went

          directly down to the shop in the yards and I never saw

          it afterwards till Justice Mason shew it to me, on the

          Tausday night.

          Qu:  Do you know where Mark got that Powder, which he

          gave to you?

          An:  He had it of Robbin Doctr. Clark's negro, that

          liv'd with Mr. Vapall [?].

          Qu:  How do you now that Mark had that Powder of

          Robbin.

          An:  The Thursday night before my Master died Mark told

          me he was over to Boston going to Robbin to get Some

          more Powder, for he sd. Phobe told him to & the other

          was all out; and Mark went over to Boston, and returned

          agian about nine o'Clock; and I ask'd Mark if he had

          got it, and he told me no he had not, but Robbin was to

          bring it over the next night; and between 8 & 9 o'Clock

          that next night a negro Fellow came to me in our yard &

          ask'd me for Mark, And I ask'd him his hame but he

          would not tell me, and I said to him Country man, if

          you tell me your name I'll call Mark, for I know where

          he is, but he would not.  I then askt him if he was not

          Robbin Vapall, (for I mistrusted it was he ), and upon

          that he laughed and said his name was not Robbin

          Vapall, but he came out of the Country and wanted to

          see Mark very much about his Child; and upon my

          refusing to tell him where Mark was the Negro went away

          down to the Ferry, ad I follow'd at some distance & Saw

          him go into the Ferry Boat and the Boat put off, with

          him in it.  That same Fryday, in the afternoon, Mark

          told me, if any Negro Fellow shou'd come; & say that he

          came out of the Country, to call him; I ask'd him what

          negro it was, that he expected wou'd come; he told me

          it was Robbin, and that he was to say that he came out

          of the country to speak with Mark about his Child, and

          bid me tell no Body about it:

          Qu:  Do you know Robbin Doctr. Clark's negro?

          An:  I do and have known him for many years.

          Qu:  How then happen'd it that you cou'd not certainly

          tell whether the negro aforesd. that askt for Mark was

          Robbin or not?

          An:  Becase it was dark, so dark I cou'd not see his

          Frace so certainly to know him, but I am fully

          satisfyed it was Robbin.

          Qu:  What Reason have you to be Satisfyed it was

          Robbin?

          An:  That Same night I told Mark that a negro Fellow

          had been there and ask'd for him I wanted him, he ask'd

          me why I did not call him, I told him our Folks called

          me and I could not; Mark told me he was very Sorry I

          did not, and asked me if he gave me any Thing, I told

          him he did not, he said he was very sorry to hear he

          did not; then I ask'd him who it was, and he said it

          was Robbin, and then he told me that he thought Robbin

          & he had been playing blind‑mans Bluff, further had

          been over the Ferry twice that night And must a negro

          Fellow had been over the Ferry to speak with him about

          his Child.  And then Mark told me he would the next

          night go over to Robbin and get some more of the same

          Powder, and would bring it over on that Sabbath Day, &

          he went ot Boston on the Saturday night, but did not

          return `til Monday Morning, when he brought it and gave

          it to me in the little House, as I told you before.

          Qu:  Did you see Robbin at Charles town in the Time of

          your Master sickness or about the Tiem of his Death?

          An:  Yes, I saw him on ye Tuesday the Ship was

          launched, when my Master catch'd Mark buying Drink at

          Mrs. Shearman's to treat him with, & drove him away;

          and I saw him at Charles town on the Satruday after my

          Master was buried; but I did not speak with him at

          either of these Times.  The Tuesday he was before our

          Shop Door; in the street, with Mark and had a Bag upon

          his shoulder; and on the Saturday in the afternoon I

          saw him going up the Street by our House, while Phobe

          and I were washing in the back yard; I told Phobe there

          was Robbin a going along this Minit, and she said is

          he? And ask'd me what Cloaths he ahd on; I told her he

          had a bluish Coat on lined with a Straw coloured or

          yellow lining and the Cuffs open & lined with the said

          yellow lining, and that he had a black Wig on; and I

          told Phobe I believe he was gone up to Mark to tell him

          not to own that he had given any Thing to him, and

          Phobe said she believed so to; and I went into the

          Street to the Pump with a Pail to get some Water,

          designing to see whether he went that Way, and I saw

          him go right up the Main Street, and I could see him as

          far up as Mr. Eleazer Phillips's, and I did not see him

          afterwards.  I never see him with a Wigg on before, but

          as he went by us he look'd me full in the Face and I

          knew it was Robbin.  When I told Phobe that Robbin was

          going by, I thought she saw him, but she questioned

          whether it was he and I told her I was sure it was he,

          for I had known him ever since he was a boy, and I told

          her I would lay a mug of Flip it was he, but she wou'd

          not; and then it was that I told her I brlieved he was

          gone up to Mark &c:

          Qu:  Do you know what Powder that was which Mark &

          Phobe gave you, and you put into the Vial?

          An:  Mark told me it was Ratsbane, but I told Phobe I

          believed Mark lied and that i was only burnt Allum, for

          I told her, that upon taking Ratsbane they would

          directly swell, and master did not swell, and she said

          she believed so to.

          Qu:  How many Times was any of that Water, which was in

          the Vial aforesd. put into your Master's Victuals?

          An:  Not above Seven times.

          Qu:  When was the first Time?

          An:  The next Monday morning after Phobe gave me the

          first Powder.  Then it was put into his Chocalate, by

          Phobe.  The next was also put in to his Chocalate by

          Phobe on the next Wednesday morning, and I thinking she

          put in more than she should, told her her hand was

          heavy, and there was no more put in, that, I knew of

          til the next Fryday, when Phobe put some into his

          Chocalate, and my master eat the Chocalate all the

          three times aforesaid in the Kitchen, and I was there &

          saw him: The next was on the Saturday following, when I

          put some into his Watergruel, but I felt ugly and threw

          it away, and made some fresh, and did not put any into

          that.  The next was on the afternoon of the same

          Saturday, I made him Some more Watergruel & pour'd some

          of the Water out of the Vial into it, and it turned

          yellow and Miss Betty, ask'd me what was the matter

          with the Watergruel and I gave her no answer; but that

          was thrown away, and more fresh made, and Miss Molly

          was going to put the same Plumbs in again, and Phobe

          told her not to do it, but she had better put in some

          fresh Plubms, and she did; and no Poison was put into

          that; It was by Phobe's advice that I put it in to the

          first this  afternoon.  And he had no more that I know

          of `till the next Monday night, when Mark put some of

          that Potter's Lead into Masters lagoe.

          Qu:  How do you know that Mark put any of the Potter's

          Lead into the Lagoe?

          An:  When I went out of the Kitchen I left the Lagoe in

          the little Iron Skillet on the Fire, and no body was in

          the Kitchen then, but when I returned, Mark was sitting

          on a Form in the Corner, and I afterward found some of

          that Lead in the Skillet, and neither Phobe nor I had

          any such Lead.

          Qu:  Do you know of any other Poison prepar'd for or

          given to your Master?

          An:  No, I do not.

          Qu:  Who was it that first contived the poisoning your

          master Codman?

          An:  It was Mark who first contrived it; He told Phobe

          and I that he had read the Bible through, and that it

          was no Sin to kill him if they did not lay violent

          Hands on him so as to shed Blood, by sticking or

          Stabbing or cutting his Throat.

          Qu:  When was it that Mark first proposed the poisoning

          his master?

          An:  Some time last Winter; he proposed it to Phobe and

          I, but we would to agree to it, and told him No such

          Thing should be done in the House; This before my

          master brought him home from Boston.

          Qu:  Did he ever afterward propose the poisoning of his

          sd. Master?

          An:  Yes, he did, a Week or a Fortnight after my master

          brought him home from Boston, he proposed it to me

          first, and I would not agree to it, and then he propsed

          it to Phobe.

          Qu:  What Reason did Mark give for poisoning his

          master?

          An:  He said he was uneasy and wanted to have another

          master, And he was concerned for Phobe and I too.

          Qu:  Do you know how your Master's Work house that was

          burnt down came on Fire?

          An:  Yes I do.

          Qu:  How came it on fire?

          An:  I set it on fire, but it was thro' Mark's means.

          He gave me no rest `till I did it.

          Qu:  How did you set your Master's Work House on fire?

          An:  I threw a Coal of Fire into Some Shavings between

          the Blacksmith's shop & the Work House, and I went away

          & did not see it kindle.

          Qu:  Who put the Shavings there?

          An:  Mark did.

          Qu:  Was any Body concern'd in the burning the Work

          house besides Mark & you?

          An:  Yes, Phobe knew about it as well as I.

          Qu:  Where was Phobe & Mark when you put the Coal of

          Fire into the shavings?

          An:  The were up Garret in bed.

          Qu:  Who first proposed the Setting the Work house on

          fire? And what reason was given for doing it?

          An:  Mark first proposed it, to Phobe and I, and the

          Reason he gave us was that he wanted to get to Boston,

          and if all was burnt down, he did not know what Master

          could do with out Selling us.

          Qu:  Why did you, when Phobe pour'd some of the Water

          out of the Vial into the Chocalate; tell her her hand

          was heavy?

          An:  I throught she pour'd in too much, more that she

          should I felt ugly and I wan't willing she shou'd put

          in so much and that he should be kill'd so quick.

          Mark's orders were to give it it two Doses.  That was

          the Directions Robbin gave to Mark, as Mark told me,

          and Mark said Robbin told him there was no more taste

          in it than in Cold Water.

          Qu:  Why did you not tell you Master or Some of the

          Family that Phobe had poisoned the Chocalate, and

          thereby prevent your master's eating it?

          An:  I do not know why I did not tell.

          Phillis [her mark]

     Suffolk files # 147042, vol 1001, p. 121

     Charlestown August 5, 1755.....list of prisoners

     "Mark a Negro for Suspicion of Poisoning his said master

Codman"

     Suffolk files # 147043, vol. 1001, p. 121

     List of prisoners in Cambridge prison

     "Jeremiah Roberson uppon Suppishon of Burnign a hous

     Experience Glover uppon Suppishon of murder

     two negrows uppon Suppishon of murder"

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 142-3.

Newspaper:

# 14:  CG 7/12/1755:  POSS HOM in MA:  dtl Boston, 7/7:  Last T, Capt. John Codman of Charlestown, Mass. died in that town, "strongly suspected to have been poisoned by a Negro Fellow of his own.  After taking the poisonous Potion, he was seized with most exquisite Pain in the Bowels, and when dead, all his lower Parts turned as black as a Coal, and being opened, some of the deadly Drug was found undissolved in his Body, which, 'tis said, was calcined Lead, such as Potters use in glazing their Ware, and some of it, we hear, was found in the Negro's Chest.  His is committed to Goal, and 'tis hoped will meet with his just Desert."  [BG 7/7/1755]  [BG 8/11:  trial last week at Cambridge, Middlesex Co.  Long trial:  the negro man, & the woman as accessory, fG.]


# 19:  CG,  8/16/1755:  dtl Boston, 8/11:  HOM in MA:  "At the Superior Court of Judicature, Court of Assize, &c. held at Cambridge for the County of Middlesex, the last Week, a Negro Fellow and a Negro Wench beloning to the Estate of Capt. John Codman, late of Charlestown, deceased, were tried and found guilty of poisoning their said Master."  #25:  CG,  9/27/1755:  EXECUTED in MA:  Mark, a negro man, & Phyllis, a negro woman, both servants of the late Capt. John Codman of Charlestown, executed last Thurs. afternoon.  The fellow was hanged & the woman burned at the stake about 10 yrds from the gallows.  "They both confessed themselves Guilty of the Crime for which they suffered, and died very penitent.  After Execution, the Body of Mark was brought down to Charlestown Common, and hanged in Chains, on a Gibbet erected for that Purpose."  [BNL 8/21/1755]

Census:  

Genealogy:
Accused 1:  

Phillis 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
s

Children:




Occupation:

servant of John Codman, late of Charlestown, gent. 

Town:


Charlestown

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Mark

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


30

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer, servant of John Codman, late of Charlestown, gent. 

Town:


Charlestown

Birthplace:



Religion:

a Christian

Organizations:



Accused 3:  

Robin

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer, servant of John Mark of Boston, apothecary

Town:


Boston 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

John Codman 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

[m. to Elizabeth]

Children:




Occupation:

Esq., slaveowner, gentleman, sea-captain, saddler, merchant:  employed his slaves as common laborers, mechanics, or house servants

Town:


Charlestown

Birthplace:



Religion:




Organizations:

Captain in militia

Victim 2:  

Elizabeth Codman

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

[m. to John, Esq., slaveowner, gentleman]

Children:




Occupation:



Town:


[Charlestown]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1755, July 2




Owl's Head Bay, YORK

CT

GOVT

FILE

P

Class:   certain

Crime:   HOM:  4 men, 6 women, 2 children

Rela:    NONDOM INDIAN by WHITE

Motive:  GENOCIDE / TERRORISM

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [0]


HOM:  James Cargill (aka Cargyl) and his band of 34 scalp hunters m. Materme [aka Baterme] (and suspected of murdering 3 other Indian men, 6 women, and 2 children)  [Ghere says that 14 Penobscots were killed]


Weapon:  hand gun


Circumstances:  at Owles Head, near the St. George River, where many of the Indians who were attacked had been lodged in two camps since the June 27 conference between the Abenaki and the Mass. gov't; & others who were attacked had gathered to accompany British expeditions against the Canadian Abenakis.  Some victims were well-known among the settlers as friendly toward the English.  One slain woman had saved English lives on several previous occasions by warning settlers of impending raids.  //  Capt. Bradbury berated Cargill for the murders (some of the victims had been Bradbury's informants) & refused to sell supplies to the scalp hunters.  Lt. Gov. Phelps released the Penobscots held as hostage to ensure Penobscot loyalty in the conflict with France, promised justice and compensation, & withdrew him demand for Penobscot support for the war & the relocation of their villages, but he directed them for their own protection to remain east of the St. Georges River.  //  conciliatory Penobscot leaders joined Mass. authorities in trying to prevent war, but many settlers believed the Penobscots had conducted the raids of early June & supported Cargill's attack as just retaliation & wanted to follow his example.  Meanwhile, some Penobscots were moving toward confrontation.  In mid-August, Lt. Gov. Phelps still promised justice and compensation to the Penobscots, but now demanded once again their relocation to Ft. St. Georges.  //  When Penobscot leaders arrived near Ft. St. Georges for an anticipated conference in mid-Sept., they asked that the murderers' lives be spared & asked for compensation with gifts.  The Penobscots (under new leaders, it seems, since the former leaders had probably been discredited by the Owls Head massacre) asked for a conference and refused to relocate, fearing proximity to the English would lead to the murders of more Penobscots.  But after Canadian Indians raids the settlements near St. Georges on 9/24, all hope of a peaceful resolution ended, since the settlers blamed the Penobscots for the damaging raids.  As a result, most Penobscots left the area.  


JC was released from jail once war was declared & made a captain of the militia.  Conducted patrols in the St. Georges area for the remainder of the war.  At his trial in 1757, he claimed to have mistaken the Penobscots for Maliseets & was fNG.  He received bounty payments for the Penobscot scalps taken, although the murders preceded the bounty declaration and the declaration of war by four months.  [Ghere, 247-55]


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  6/1757:  York


Court proceedings:  James Cargill of New Castle (gent) indicted last term for murder of Materme, an Indian man, at Owles Head on 7/2/1755.  pNG.  fNG.

Source:  

Mass. SCJ Records, v. 1757-9:  96.  


Mass. Archives, 38:  167, James Cargill's Journal, 7/1-4/1755; 77:  382, Bradbury to Shirley, 7/3/1755; and 77:  650, for Cargill's acquittal.


Bax. Mss. 24:  67-8, 75-6, 93-4.  JC's journals.  See generally 24:  54ff.


Mass. Archives, 32:  650-1

Letter from the Gov. of Mass. Bay in Boston to the "Brethren of the Penobscots," July 10, 1755 (& postscript on July 12):


Acknowledges that a party of Englishmen sent after the St. Francis Indians & the Norridgewock attacked a party of friendly Penobscots & killed 12 Indians.  "Whither or no the English knew that they were of your Tribe I cannot certainly say.  I am afraid they did.  I have taken Measures that the Commander and several other Persons who are charged with being Principally concerned should be secured in order to a strict inquiry being made into this Affair that so such as appear to be guilty may be punished according to Law."  Espresses his grief & outrage.


"Sometimes your young men have done cruel things to the English nothwithstanding all the endeavours of your antient men to the contrary.  Our young men I fear have now done a very bad thing not only against the mind of the government but against the express charge of the Governour who cautioned them to be very carefull of hurting any of your Tribe."  Had heard rumors that some of the Penobscots already turning against the English; hopes they are not true.  Promises to do his best to see that justice is done.

Mass. Archives, 32:  661.  Letter from Wambemandoe & Umnbewesoo to the Governor, fr. St. George, July 25, 1755.


Brother its very true what you have said to us in your Letter, but our hearts are very sore. We thought to answer your Letter but we are stuck with a damp.  You Cant think how our hearts are broaken.  Brother we shall say nothing further aboute whats don to us.  but you must make it up as you think proper; If you so cause to make it up,do so, make it up.  Thats all we can say.  Brother I tell you I have warnd all the Indians not to Com this way.  You know how it is, and must strive to keep up Love and friendship.  The sooner the better."


David Lynn Ghere, "Abenaki Factionalism, Emigration and Social Continuity:  Indian Society in Northern New England, 1725 to 1765" (Ph.D. diss., Univ. of Maine, 1988), 247-251.  [Note:  in King Philip's War volume, 87n34, DLG says that a total of 14 Penobscots were murdered in 1755 by English vigilantes and settlers.]


Suffolk File # 74289, Vol. 453, (Orig. at MAS), June 1755


Indictment


“James Cargill of Newcastle in ye Countyo f York aforesaid Gentleman Not haveing the fear of God before his Eeys but being Instigated by ye Devil di don the second day of July last at a placed Called, the Owles-head, in ye County of York aforesd With force & arms feloniously & of hi Malice forethought assault one Baterme and indian man in ye Peace of God & the Said Lord ye King then & there being, And that the said James a Certain hand Gun which he in both his hands, Then & there held Charled with Gun Powder & Two Bulletts & of ye Value of forty shillings: did then & there Voluntarily feloniously And of his Malice forethought discharge at And Against the Said Baterme, And that the Said James by Means of his so discharging ye hand gun aforesaid Charged as aforesdd., did Then & There Voluntarily feloniously and of his Malice aforethought shoot & Strike ye Two Bulletts aforesaid into and Thorought the Trunk of ye Said Baterme’s Body and Thereby did then & there, give ye said Baterme a Mortal Wound Penetrateing Into & Thorough the Trunk of his body.  Where of ye Said Baterme then and there Instantly died, And so ye Jurors aforesaid Upon their oath say that the said James Cargill did on ye Said Second day of July last at a place Called ye Owles head, in ye County of York aforesd. with force as aforsd feloniously Voluntarily of he Malice fore Thought in Manner & form aforesaid Kill & Murder, the said Baterme”

Suffolk file 74794    vol. 456

“Province of the    }- Suffolk ss.

Massachusetts Bay}”

“To the Keeper of His Majesty’s Goal in Boston in said County, Greeting,

Whereas upon Information given to me the Subscriber a (Justice) of the Peace for the Several Countys, within the Province aforesaid that divers Persons, Male & Female belonging to the Penobscot Tribe of Indians on or about the Second Day of July instant at a Place called Owls Head Bay within the County of York were Feloniously Murdered by Capt. James Cargyl & others (whose names are unknown) the said Indians being a that time in the Peace of Our Lord the King &c. The said James (being before me) was this Day Examined touching the Premises; and it appearing highly probable as well from his own declaration as from other Circumstances- that the said James was concern’d in the Murder of the Indians aforesaid

You are therefore (In His Majesty’s Name) hereby required to receive the said James into your Custody, & him safely to keep untill he be thence Discharged by due order of Law.

            Given under my Hand & Seal this Eleventh Day of July AD: 1755 and in the twenty ninth year of His Majestys Reign”







“S. Danforth”

[back]

“Copy of Saml Cargyl’s Mittimus”

      “Suffolk ss...George the second...

      To the Sherif of our County of Suffolk Greeting”

“We Command you that the Body of James Cargill - in your Custody detain’d , as it is said; by whatever name he be called, together with the Day and Cause of his detaining, you have tomorrow morning at eight of the clock before our Justices of the superior Court of Judicature Court of Assize & general Goal- Delivery now holden at Boston for our said County of Suffolk there to do & receive that which our said Justices shall order concerning him in his behalf.  Hereof fail not, and make return of this Writ with your Doings therein Witness Stephen Sewall Esqr. at Boston the 20th Day of August in the 29th year of our Reign Annoq Domini 1755.”








“Saml. Winthrop Clerk”

[back]

“Suffolk ss: Boston August 20th. 1755”

“I have the Body of the within named James Cargill with the Justices Committment here in Court by virtue of the within writ



Benja: Pollard Sheriff”

“After a hearing the prisoner was remanded



Att Saml Winthrop Clerk”

Newspaper:

#15:  CG 7/19/1755:  WAR / HOM / TERRORISM in ME:  dtl Boston, 7/14:  a few days ago, Capt. Cargill, commander of a company of "Volunteers against the Indian Enemy," brought to Boston 12 scalps:  4 men, 6 women, 2 children, "and expected a Bounty; but on Examination before his Majesty's Council, and View of his Journal, it was found that most of the Indians killed were of the Penobscot tribe, who were exempted by Law, and his Excellency's Proclamation, and who were actually in Treaty with this Government, and two of the Tribe then in Boston for that Purpose:  And after mature Consideration of his Offence, he was committed to Goal."  The proclamation since issued:  Scouts forbidden to go within 30 miles of St. George's Fort, except to the west of it; & the Indians not to come to the west of St. George's River.  [BG 7/14/1755:  note that Capt. Cargill brought up 12 Indians scalps from the Eastward, which he said he & his party killed at Owles Head, near St. George's River, on 7/3]  [BG 6/27/1757:  Capt. Cargill tried last week at York for murdering the Penobscot Indians.  fNG]

Census:  

Genealogy:
Accused:  

James Cargill 

Ethnicity:

[Scot]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

gentleman

Town:


New Castle 

Birthplace:



Religion:




Organizations:

Captain in militia

Victim:  

Materme

Ethnicity:

Penobscot

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1755, Oct. 7




Plymouth, PLY

CT


FILE

X

[court record says 10/4]

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
b/w 1pm and 3pm

Days to death:  0 


HOM:  Joshua Sachamus m. Sarah Robins


Weapon:  “a certain Instrument of Wood called a Cyder maul of length of four feet and of about four inches Diameter in the Knob, and of ye value of Two Pence”  d. 3 hrs.


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  7/1756:  Plymouth 


Court proceedings:  Joshua Sachamus of Plymouth (an Indian) (laborer) indicted for "of his malice aforetho't killing and murdering" Sarah Robins on 10/4/1755.  pNG.  fG of mansl.  pled benefit of clergy.  Granted.  Burnt on hand & c.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1755-6:  273-4.  

Suffolk file 75970vol. 461

“Plymo. ss. July 19 1756”

A Lest of the Presenors No in his Maesties Gole in Plymo-

      Joshua Shamous Indean man of Plymouth

in for Murder-Put in the Seventh of October. Last- . . .

[torn at bottom]

[back]

“Meriam Cunnett

 Mary Cunnett

 Hanh Conitt”

Suffolk file 75829   vol. 461

“Plimouth  ss.  At his Majesties Superiour Court of Judicature...Plimouth...Third Tuesday of July...1756”

“The Jurors...Joshua Sachemus of Plimouth...Labourer an Indian...on the seventh Day of October last with force & arms at Plimouth aforesd. upon one Sarah Robins...feloniously, wilfully, & of his malice aforethought did make an assault, and that he the said Joshua Sachemus with a certain Instrument of Wood called a Cyder maul of length of four feet and of about four inches Diameter in the Knob, and of ye value of Two Pence,...ye sd. Sarah Robins in & upon ye upper part of ye left side of his her head...did strike, giving to ye sd. Sarah Robins then & there with ye knob...in & upon ye upper part of the left side of her head one mortal blow, of which sd. mortal Blow ye sd. Sarah Robins languished and languishing did live about three hours, and then & there...died; and so the Jurors aforesd...Joshua Sachemus the sd. Sarah Robins in manner & form aforesd. feloniously willfully and of his malice aforethought did kill & murder...”

“Upon this Indictment the sd. Joshua Sachemus was brot & set to the Bar & arraigned, and upon his arraignment pleaded not guilty,...”

“Thomas Bumpus Testifieth & Saith that yesterday about three in ye afternoon he was called by a young Squaw Named Miriam Connet to come to the Indian Orchard and told me John Sachamus has almost killed Sarah Robins and her said Indians[?] Mother had left her to call me, I went there and saw Blood on the ground where said Sarah had laid, but She was then Removed into Joshuas[?]  wiggwam where I saw her and she was Speechless, and as the she Breathed a Bloody Froth came out of her Nose & Mouth I felt of her Head and think I felt a Dent in the same and Joshua was there & told me Sarah had struck him & that he had struck her one Blow on ye Head with a small Cyder Maul and am of opinion that the said Blow was the caus of her Death

Octr 8. 1755



Thomas Bumpus”

[back]

“Ben. Cornish, Aneas HalfDay, Mary Hood, Esther[?] Sachamus, Thomas Bumpus”
“Nias HalfeDays of Lawfull age testifieth and Saith, that on the seventh Instant I was at an orchard in which Joshua Sachamus then was Picking Apples. And I was at a Trough pounding apples in order to make Cyder- about one of the Clock in said Day, Hester Sachamus widow came to me as I was at work and struck at me with a piece of Bord severall Times I fended of the Blows; upon which Joshua Sachamus came to me, and told Hester to go away, for she must not come there fighting. & shoved her Down; then Betty Joshua his Squaw who had been Picking apples came to him and they had some words and soon after, & Joshua shoved her Down but neither Hester nor Betty made any complt[?] or noise more than usuall when thrown down  (But so much Noise by Talking at the time[?] could be heard in Mary Hoods Wiggwam where Sarah Robins was) Soon after I saw said Sarah come out of mary hoods wigwam & make up, towards us, Joshua being behind me & said Sarah with him, & I heard two blows struck but cant say who gave the Blows or who Recevd them.  Soon after I heard a Squaw Screem , (but don’t know who it was) upon which I looked about & Saw Joshua with a Cyder maul in his Hand- & stroke a Blow, which I see fell on one Side of her Head, upon which she fell down Immeadiately, I went to her and saw Blood from out of her Nose, And soon after a Bloody froth came out of her mouth, & Nose and after she had laid in this Condition about an Hour, I helped carry her into Joshuas wigwam, where she lay till neer sunset when she Dyed. Of the wound She Recived by said Blow, and that at the Time of these Transactions I looked that said Joshua and Sarah were both Sober. & that I never knew any Ill Blood or Mallice between them.  After Sarah was Struck down Joshua went to picking apples again but soon came backe looking upon Sarah as she lay [----- -----illegible] Said he had Killed her and was Sorry and did not Intend to Kill her and that he must go and gett a Docter and accordingly went away and I have not seen him since. & further saith (not crossed out) that before 

Test Ja. Hovey}     Sarah Dyed he Serched her Head.  To see if he could Discover her wound but found none, only on the left Side of her Head there was a Soft place which I took to be a Bruise and I think her Scull was Broke”







“the mark of






       Nias   U   Half Day”

“Mary Hood Indian woman of Lawfull Age Testifieth & Saith that on the Seventh Instant, while Sarah Robins was at my wiggwam, I saw, Joshua Sachamus Nias half Day hester Sachamus, and Betty Sachamus (Joshuas Squah at or neer the Trough where Nias was pounding apples and Joshua, hester and Better were Quarrilling and saw Betty Strike Joshua with a Bitt of Borde soon after which I heard the Squaws Squeell out & saw them both on the Ground.  And Sarah from the Door of my Wiggwam Saing[?] it would go out to them I Begged her not to go, but She said she would not see her Aunt (Hester being her Aunt) Served[?] so, and flew out and went toward them & Come up to them and Sarah with a Small peice of Board Struck Joshua twice and I then went into the wiggwam, and soon after I came out & went towards them and saw Sarah fall down.  (But See (no Blow crossed out) nor heard no Blow) I went to her and lifted her up and the Blood flew out of her mouth & Nose but she was not sensible She lay on the Ground Sometime and then was Carryed to Joshuas Wiggwam where about Sundown she Dyed.  (and further thus Joshua had a Cyder Maul in his hand when I aw Sarah fall.) And that Joshua was Very much concerned and said he did not Intend to Kill her.  And that when this affair happened they were as I tookit[?] Sober, and further that Joshua said he must Gett a Doctor and went away, and I have not seen him Since.

Test Ja. Hovey”






“The Mark of









       Mary             Hood”

Documentation available: 

summons; Benjamin Cornish  Innholder, Mary Hood  Indian Woman, Thomas Bumpas, Husbandman, Esther Sachamus  Indian Woman, Eneas[?] Halfday Indian man                     Labourer all of Plymouth; 

summons; Merrian Cunnet & Hannah Connit both of Plymouth Indian women

summons; Merriam Cunnet, Mary Cunnet & Hannah Conwitt

recognizance;  Eneus Halfday, John Bartlett Plymouth Innholder

recognizance;  Benjamin Cornish, Thomas Bumpas] 

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

Joshua Sachamus 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. to Betty Sachemus

Children:




Occupation:

laborer

Town:


Plymouth 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Sarah Robins

Ethnicity:



Race:


[Ind]

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


[Plymouth]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1756, March




near Cushing, MAINE

D

HIST

Class:   probable

Crime:   HOM 

Rela:    NONDOM

Motive:  SELF-DEFENSE?

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  several Penobscots [assume 3] m. two English settlers


Weapon:  unknown


Circumstances:  a small conciliatory faction of Penobscots remained in its homeland after 1755, retreating upriver to Passadumkeag or Mattawamkeag, & generally avoiding the English.  An incident near Cushing in late March, 1756, led to death of two English setters, but "it appears the Penobscots had only approached the settlements in an attempt to sell their furs."  [Ghere, 258]


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  
Source:  

David Lynn Ghere, "Abenaki Factionalism, Emigration and Social Continuity:  Indian Society in Northern New England, 1725 to 1765" (Ph.D. diss., Univ. of Maine, 1988), 258.


William Willis, ed., Journals of the Rev. Thomas Smith and the Rev. Samuel Deane (Portland:  Joseph S. Bailey, 1849), 165.


Cyrus Eaton, Annals of the Town of Warren (Hallowell, Me.:  Masters, Smith & Co., 1851), 97.

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:

Abenaki

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Penobscots from Passadumkeag or Mattawamkeag

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:

English

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

[farmer]
Town:


Cushing

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1756, Sept. 1




Watertown, MID

CT

P

TRACT

INQ

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL after RAISING

Intox?:  possibly both

Day of week:
W

Holiday?:



Time of day:
evening, b/w 8pm & 9pm

Days to death:  0


HOM:  John Harrington m. Paul Learned


Weapon:  stabbed with currying knife (a French Cutteau).  d. 3 hrs, at midnight, 9/2.


Circumstances:  after a house raising in Watertown, as "a number of the company were diverting themselves."  JH had gone to Watertown to look at a shipment of leather & while in town got into a quarrel with PL.


Inquest:  verdict:  “Paul Learned of Watertown Aforesaid a minor...Was Betwixt the Hours of Eight and nine of the Clock in the Evening of the first of September Instant Assaulted and Stab’d by John Harrington of Waltham...Cordwainer with A Knife held in the Right Hand of the him the said John of Which Wound given by the said John Harrington With the Knife-Aforesaid the said Paul Learned Languished untill Twelve of the Clock of the same night and then died...John Harrington in manner and form Aforesaid the Aforesaid Paul Learned then and there feloniously did Kill and Murder...”


Indictment?  yes, murder


Term?:  1/1757:  Charlestown


Court proceedings:  John Harrington of Waltham indicted for murder (malice aforethought) of Paul Learned at Watertown -- stabbed him on 9/1/1756.  pNG.  fG.  DEATH.  to hang Th, 3/3/1757 b/w 1pm & 5pm.  Exec. 3/17 on the Cambridge Common.

Tract:

Ritz 5.02 (18)

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1757-9:  17-18.  

Suffolk file # 76175, vol. 462

Date of inquest: September 2, 1756

Coroner or j.p: John Remington

Town of inquest: Watertown  Middlesex County

Location of inquest:          

Suffolk file 76179   vol. 462

“Middlesex ss.  At his Majesties Superiour Court of Judicature...Charlestown...last Tuesday of January in the thirtieth year..George the Second...”

“The Jurors...John Harrington of Waltham...Cordwainer...on the first Day of September last about eight of the Clock in the afternoon of the same Day at Watertown...with Force & Arms feloniously wilfully and of his Malice forethought assaulted one Paul Learned_ And that the said John with a Knife which He then and there held in his Right Hand, of the Value of one Shilling, then and there feloniously willfully and of his malice forethought struck and stab’d the said Paul, in and upon the right part of his Back_ And thereby, he the said John, then and there, with force as aforesaid, feloniously, wilfully, and of his Malice forethought, with the same Knife, gave the said Paul, a mortal Wound, one Inch wide, and three Inches deep, in and upon the said right part of his Back, penetrating between his Ribs, of which mortal Wound, the said Paul, there languished, untill the second Day of the same Month of September, and then at Watertown aforesaid,...And so the Jurors...John Harrington, did at Watertown aforesaid, in Manner and Form

aforesaid, feloniously, wilfully, and of his Malice forethought, kill, and murder, the said Paul Learned,...”

[back]

“upon this Indictment the sd. John Harrington was set to the Bar & arraigned, and upon his arraignment pleaded not guilty, and for Trial put himself upon God and the Country.”

Suffolk file 76769
vol. 465

“Province of the Massachusetts Bay”

“George the Second...”

   “To the Sherriff of our County of Middlesex in said Province.”

   “Whereas John Harrington of Waltham...was convict of Murder, and was thereupon adjudged to suffer the Pains of death;...put the Sentence thereof in Execution on Thursday the third day of March next: But the said John Harrington having supplicated for further time for death.”

    “We of the especial Grace and favour do hereby direct and command you to suspend and delay the Execution of the Sentence of our said Court until Thursday the seventeenth day of said March..twenty eigth day of Feburary 1757.”    

“Province of the      }


George the second”
 

 Massachusetts Bay}

    Middlesex ss      }


      “To Richard Foster Esqr. Sheriff of Our County of Middlesex...”


“Whereas John Harrington of Waltham...Indicted by the Grand Inquest for the Body of our said County, for the Murder of Paul Leonard,...”


“We command you therefore that on Thursday the third day of march next, between the hours of One and five of the Clock in the afternoon, you cause the said John Harrington to be carried from our Goal in Charlestown aforesaid where he now is confin’d in your Custody to the usual place of Execution...and there be hanged by the neck untill his Body be dead...this twenty fifth day of February...1757”

[back]

“Middlesex



March the 17th. 1757”

“His Honour the Loiutent. Goveernour havving reprieved the within named John Harrington this day as by the warrant annext   I this day within the time limited, put the said Sentence in Execution by causing him to be carryed to the usual plais of execution in the said County, and there hanged by the Neck, untill his body was dead:”

[evidence available; Suffolk file 76602  vol. 464; summons- Daniel Benjamin, Samuel Cook, Benjamin Felton] 

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 144.

Newspaper:
# 75:  CG, 9/11/1756 (Sat):  (4:1):  dtl Boston, 9/6:  HOM in MA:  "Wednesday Evening last, after the raising of a House at Watertown, as a Number of Company were diverting themselves, one John Herrington stabb'd Paul Learned with a French Cutteau, without any Provocation, as we hear; of which Wound he died three Hours after.  The Jury of INquest brought in their Verdict, Wilful Murder."  [BG 9/6]  [BG 1/31/1757:  fG.  DEATH.  at court in Middlesex Co.]

#103:  CG 3/26/1757 (Sat):  HOM in MA:  EXEC:  dtl Boston, 3/10:  John Harrington executed last Th for murder of Paul Learned in Sept. last.

Boston Evening Post, 9/6/1756 and 3/21/1757

Census:  

Genealogy:
Accused:  

John Harrington 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

cordwainer

Town:


Waltham 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Paul Learned

Ethnicity:

[English]

Race:


[w]

Gender:

m

Age:


adult [a minor]

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Watertown

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1756, Nov. 25 



[16 miles from Hudson River], NY

P

GOVT

Class:   do not count

Crime:   HOM / in New York

Rela:    NONDOM

Motive:  POLITICAL / TERRITORIAL

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:



HOM:  John Van Gelder a. Adam Ripenbergh


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  
Source:  

Sung Bok Kim, Landlord and Tenant in Colonial New York:  Manorial Society, 1664-1775 (Chapel Hill:  Univ. of North Carolina Press, 1978), 337-8.


Irving Mark, Agrarian Conflicts in Colonial New York, 1711-1775 (New York:  Columbia Univ. Press, 1940), 127-8.


Edmund Burke O'Callaghan, ed., Documentary History of the State of New York (Albany, 1849-51), 3:  818.


Edmund Burke O'Callaghan, ed., Documents Relative to the Colonial History of the State of New York (Albany, 1853-87), 7: 206-8.


Calendar of Council Minutes, 1668-1783 (Albany, 1902), 431.



Acts and Resolves, Public and Private, of the Province of Massachusetts Bay, 1753-1756 (Boston:  Wright and Potter, 1908), 15:  16, 45, 53, 57, 79, 146, 157-8 (4/19/1754), 177-8 (6/8/1754).  All on the efforts to negotiate the boundary dispute.


16:  6/9/1753:  report of the committee on the letters from the New York Government and the Province Lands Wests of Sheffield:  says that Mass.'s claim to the land is solid & based on the charter of 1620, & that Mass. should continue "to go on in setling the Lands, and regulating and govcerning the Inhabitants, according to the Right given them by Charter."  Report approved by vote.


45:  9/12/1753:  5 commissioners appted to meet with the New York Commissioners to resolve the dispute.


79:  12/18/1753:  report of the committee of both houses on the dispute is accepted.  The report:  Legis. Recs. of the Council, 20:  104, 130; Mass. Archives 4: 424-37.

Newspaper:

# 95:  CG. 1/29/1757 (Sat):  4:1:  dtl Boston, 1/13:  HOM in MA:  speech of Lt. Gov. to Gen. Assembly at Boston:  "He likewise desires them to consider of some effectual Means, to put an End to the Controversy about the Line between that Province and New-York.  That he lays before them a Letter and other Papers from Governor Hardy, by which it appears that a Man was lately killed in a Fray upon the Borders, by an Indian, said to belong to Sheffield, being the second Person kill'd by means of that unfortunate Dispute, &c."

Census:  

Genealogy:
Accused:  

John Van Gelder

Ethnicity:

[Stockbridge]

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. a European woman

Children:




Occupation:



Town:


[Stockbridge]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Adam Ripenbergh

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

tenant farmer

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1757, March 13




Casco Bay, YORK








Hobbs and Pearsontown, YOR

INQ

CT

P

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM / IO

Rela:    NONDOM

Motive:  SUSPECTED THIEF RESISTING ARREST

Intox?:  

Day of week:
Sun

Holiday?:

n

Time of day:
b/w 6am & 8am

Days to death:  0


HOM:  John Clark (aided and abetted by Jane and Mary Clark) m. ___ Worster (& aik on two other members of the posse)


Weapon:  gunshot.  d. inst.  “hand-Gun, of ye value of Twenty Shillings”


Circumstances:  [home a]

Inquest:  Suffolk file 76763   vol. 465.  “James Woster of Sabago town alias pearson & hobs town...one the thriteenth day of this instant month the above sd James woster was kild & came to his death by the hands of one John Calrk who by fiering of his Gun at the sd Woster and the sd wife of ye sd Clarke and his datter so called was accessories thean to...”


Indictment?  yes, murder


Term?:  6/1758:  York Co.


Court proceedings:  JC, MC, and JC pNG.  "At the Last Term one John Clark was Indicted & tried for Murder, and the Jury who were Charged was the Case brought [sic] in a special Verdict, which the Chose to Advise on until this Term, and now directed the Sheriff to bring the said Clark into Court to hear their Judgment upon the said Verdict, Upon which the Sheriff Informed the Court that altho: he had used great Precaution to secure the said Clark in Goal, he had found means to make his escape, and had not since been heard of."  Special verdict.


NOTE:  NO OTHER ENTRY ON THIS CASE.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1757-9:  372.   (York) 

Suffolk file # 76763, v. 465

Date of inquest: March 15, 1757

Coroner or j.p: Joshua Barnes

Town of inquest: “Sabago Towne alis pearson & hobbs town,”  York County

Location of inquest:          

Suffolk file 75438
vol. 459

“York ss, Kittery  March 16, 1756[7]?”

“The Examination of John Clark of Pearsontown[?] in the County of York...on a process against him on his Majests behalf on Suspicion of Murder & taken before Simon Frost Esqr one of his Masjests Justices of the Peace for said County.

This Examinant Saith as follows, vizt. That his name is John Clark and Acknowledged he Called himself Williams in order to avoid a Press Warrant, that he was at Leigth[?] in the North of Scotland he was born at Leigth[?] about the year 1707. About 16 years since he came from Scotland to Boston and that he lived at, Nutfield Divers Years after his Arrival at new England. That about 20 months ago he moved into the Eastern Country, that he has lived with his family at a place Called Person Town about twelve months & have a wife and four children. And that he came from there[?] on act of a quarrel that arose between him and a man that called himself a Kings Officer that came with a Number of Men to take him last Sabath Morning, that the said, officer said he was come to take him and that he had a Warrant so to Do. And ordered him to open his Door which he Denyed and immediately the Officer ordered them to knock Down the House, and that they began to cut Down the Door and break it open upon which he got his Gun and put it through the part of the Door which was pryed open and one of the men took hold of the Gun and went to pul it from him and the Gun Discharged or was fired off.-

After which he got his Hatchet and went to the Door and Declared he would cut off the Hands or Fingers of any one of who should come into the Door and made several attemts or gave several Blows for that purpose with the said Hatchet but it is not sensible that he wounded any one at the same Time the people without struck at him with axes & a Cutlas at length cut Down the Door and this Examinent having fixed on his Snow Shoes made his Escape.-a man in the company who had a Pistle in his Hand told him to run for he had wounded a man accordingly he ran all Day & the Night following it being a Snowy Day he knew not where he was till he came out at Mr Clerks at York he said further that he had Mr. John Bane, & others of York of his Circumstances as he came through, told that he had struck and wounded a man for which reason he made his Escape

 the examinent further sais upon the Officer and this Companys coming he asked them what they came there for & sd. Officer told him that he came to take him by the Warrant before mentioned and he conceiving that he had not committed any Crime and so made his best Defence and afterwards his Escape.-

That one Woster[?] happened at the same time to be in the House, and that the Person who he supposed to be the Officer asked the said Woster whether he joyned with Clark resisting him and if he did not to come out to them immediately upon which the said Woster upon the Examinents 

defire[?] went up through the chimney the sd Examinent further saith, that he passed through

the Country without Victuals or Sleep from Sabath Morning till Tuesday Evening when he eat some Victuals at Andrew Neals at Kittery after which he went to the house of Peter Whittom Junr  where he was apprehended by Virtue of a Warrant from Simon Frost Esqr.

     And further Saith not”

Suffolk file 75653   vol. 460

“York ss.  At his Majestys Superiour Court of Judicature....York...third Tuesday of June...thirtyeth year...George the second...”

“The Jurors...John Clark late of a place called Pearson Town...laborer...did on ye Thirteenth day of March last, between the hours of Six and Eight of ye Clock in ye forenoon of ye Same day at Pearson Town aforesaid...with force and arms feloniously and of his Malice forethought assault one James Woster, and that ye Said John a Certain hand-Gun, of ye value of Twenty Shillings, which he ye said John in both his hands, Then & there had and held Charged with Gun powder & a Bullet, did then & there...discharge and Shoot at and against ye said James Woster...did then & there feloniously Vountarily and of his Malice forethought Shoot and Strike ye Bullet Aforesaid Against and into the Right Thigh of the said James Woster,...a mortal Wound Eight Inches long & half an Inch Wide, of which mortal Wound ye said James Woster then & there Instantly died, And so the Jurors...the said John Clark did on ye Thirteenth day of March last at Pearson Town aforesaid...in manner & form aforesaid feloniously Voluntarily & of his Malice forethought Kill and Murder the said James Woster...And that Jane ye Wife of ye said John Clark & Mary Clark of Pearson Town aforesaid Spinster...feloniously & of their Malice forethought, present aiding & assisting, procureing and Encoraging, ye said John Clark to do and Commit the felony & Murder...”

“Upon this Indictment the sd John Clark Jane Clark & Mary Clark were brot & set to the Bar and arraigned, and upon their arraignment severally pleaded not guilty and for trial put themselves upon God and the Country”

Suffolk file 76728  vol. 465

“York ss   To the Sheriff of the County of York...”

“Whereas complain hath this Day been made to me the Subscriber one of his Majestys Justices of the peace for sd County by Eliza Clark of Wells in sd. County of York Widow has stolen or taken away from off the Fence of the Inclosure near the Well by her dwelling house in Wells...”

“York ss To the Sheriff or Marshall of sd. County of York...or Brice McLothan one of ye Constables of ye Town of Falmouth...”

“Whereas we are well informed, that sometime after Sun Rise on this present day, at a place

call’d Hobbs & Pearsontown in the said County of York, one James Worster of said Hobbs and Pearsontown, Labourer was Mortally wounded by one John Clarke of said Hobbs & Pearson town Labr. discharging a gun wilfully against the said James Worster which gun being the[n] and there charged with Powder and Ball and also that fi[...torn]ory other Persons, his Majesty’s Subjects, were then & there greviously wounded by the said John Clarke his wife & his Daughter Mary...”

     “These are therefore in his Majesty’s Nem to require & Authorize you...to apprehend the said John Clarke his wife, and Daughter Mary...& bring them...before us or any other of his Majestys

Justices of the Peace for the said County of York to be Examined concerning the Premises & be further Dealt with according to Law...at Falmouth aforesaid this thirteenth Day of March in ye Thirtieth year...1757”







“Enoch Freeman






  Moses Pearson”

“Copy

Falmouth March ye 14th . 1757”

    “Pursuant to sd. within Warrant”

“I have apprehended ye wife of sd. within named John Clark & his Daughter Mary, I have them in Custody for Examination_ I have Summon’d Mr. Abraham York & Elijah Dunken Mr. Joshua Mattock as Evidence-.... Brice McLellan Constable

York ss  Falmouth  March 15th 1757 Jane Clark wife of the within named John Clarke & his Daughter Mary were examined touching the within mentioned Information and also Allex Gray a Deputy Sherrif of sd. County, Abraham York of Pearsontown Labourer Joshua Mattock of Biddeford Blacksmith and Ephraim Sand of Naraganset Township No. 1 Labourer as Witeneses upon Oath whereupon we committed the said Jane & Mary to the Jail in said Falmouth there to be kept in Custody untill they shall be thence dischar’d by due Course of Law”











  “Enoch Freeman











    Moses Pearson”

“York ss   The Examination of Jane Clarke wife of John Clarke of Pearsontown in said County taken before us Enoch Freeman and Moses Pearson Esqrs two of his Majesty’s Justices of ye Peace for sd. County ye fifteenth Day of March 1757”



The said Jane Clarke being suspected & charg’d with aiding assisting the said John Clark in murthering one James Worster of sd. Pearson town on ye 13th Day of this Inst march says that there were two Guns Shott by her Husband home through ye Door being partly open that there was several men out of Doors but came to ye window she thought they came to press her Husband, & that She Pok’d a Pole out of ye Window to keep them off and that she did not make use of any other Instrument but said Pole, & further saith not-” 





“York ss
The Examination of Mary Daughter of John Clarke in Pearson town in said County

taken before us Enoch Freeman & Moses Pearson Esqrs...15th Day of March 1757”


The said Mary being suspected and Chrg’d with Aiding assisting ye. said John Clark in ye Murther of one James Worster of said Pearsontown on ye 13th Day of this Inst. March Says that when ye officer & men came up to ye House they Inquir’d for one Cole from ye. Army, afterwards the Officer Mr. Gray told them what he came for that the had a warrant against sd. Clark & asked him to deliver the Stolen things, but he that is Clarke refu’d and got his Gun & fired out of ye window then the Officer & men broke open the Door with Axes, & she beat of ye men with a stick & shut ye Door, one of ye men being wounded in ye. arm they broke open ye Door again part of Way and ye Gun being Loaded again her father sd. Clark put it out of ye Door.  The men outside took hold of ye Gun & bent it and then her sd. Father shot again & kill’d Worster the Officer being wounded they left ye Door and sd Clark made off & further saith not-”

“And as to the said John Clark the Jury find Specially Vizt. That on the ninth day of march last one Elza. Clark having certain goods, stolen from her She complained thereof on oath to John Storer esqr. a Justice of peace for the County of York, and he on the 11th day of March last made the Warrant in the case which afterwards on the same day was delivered to Alexander Gray a Deputy Sheriff of the said County duly appointed and sworn on the ninth day of march last whose Commission is in the Case, and that the said Alexander suspected that and had good cause so to do altho the said Eliza: Clark never told him she suspected the said John Clark had stolen the goods aforesaid, and that the sd. Alexander on the 13th day of March last went to the dwelling house of the said John Clark...to search for the goods aforesd. and the Doors being Shut and the said Alexr. unknown to the said John Clark the said Alexer. informed the said John Clark that he the said Alexr was an officer and that he had a Warrant from a Justice of the peace to Search for the stolen goods aforesaid and desired the said John Clark to suffer him to come into the said house...and would have shewn & read the Warrant to the said Clark had he desired or demanded it, which the said John Clark did not, and that the said John Clark denied the said Alexr entrance into his...house took down his the said John Clarks gun, and swore by his maker that he would shoot the said Alexander if he did not go off, whereupon the sd. Alexr being a Deputy Sheriff of the County...and having the Warrant aforesaid & divers persons to assist him he attempted by force to enter the said John Clarks dwelling house to search for the goods aforesaid, whereupon the said John Clark shot & killed James Woster; and if the said Alexander might lawfully by force enter the said John Clarks dwelling house aforesd. to search for sd. goods by force of the Warrant aforesd. without reading the same to the said John Clarke or at the said house, then the Jury find the said John Clark Guilty of murder otherwise they find him guilty of manslaughter only”

[back] 

“Sp: vert on Clark’s Indictment Copy”

Newspaper:

NHG, 3/18/1757 (F):  HOM / IO in ME:  Casco Bay:  this week, [John] Clark, who had committed theft, cornered in a house by an officer & several persons.  One of the men, ____ Worster, entered the house.  Clark shot him dead.  Others came.  Clark hit 2 with a hatchet in the arms and then fled.  [Hatchet mangled two of the men's arms so badly that it is thought they must be cut off.]  Captured and jailed in York jail.  [#103:  CG 3/26/1757 (Sat):  HOM in ME]

Census:  

Genealogy:
John Clark:  b. 1707

Accused 1:  

John Clark

Ethnicity:

Scots


Race:


w

Gender:

m

Age:


50

Literate:




Marital Status:  
m. Jane

Children: 

4 ch (at least 1 daughter)
Occupation: 

laborer

Town: 


Hobbs and Pearsontown

Birthplace: 

Leigth in the Northern Scotland



Religion:




Organizations:

Accused 2: 

Mary Clark

Ethnicity:  

[Scots]

Race:       

w


Gender:    

f

Age: 


adult

Literate:




Marital Status: 
“spinster”      

Children:  

Occupation: 

Town: 


Hobbs and Pearsontown

Birthplace:



Religion:




Organizations

Accused 3: 

Jane Clark

Ethnicity:  

[Scots]

Race:       

w


Gender:    

f

Age: 


adult

Literate:




Marital Status: 
[m. John]

Children:  

Occupation: 

Town: 


[Hobbs and Pearsontown]

Birthplace:



Religion:




Organizations

Victim 1:  

James Worster

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

laborer

Town:


[Casco Bay]; Pearsontown; Sabego town

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

___ 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


[Casco Bay]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 3:  

___ 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


[Casco Bay]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1757, Apr. 11



   Boston, SUF

INQ

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK MILITARY

Intox?:  




Day of week:    


Holiday?:



Time of day: “between the hours of seven & eight of the Clock in the afternoon”

Days to death:   0


HOM: Charles Giles and George Fistford m. Michael Lawlor (Lollard)


Weapon: musket.  d. inst.


Circumstances:  


Inquest: y, Suffolk file 76991   vol. 466; Nathaniel Gardner, 4/12/1757


Indictment:  no


Term?:

Court proceedings:
Source:   Suffolk file 76991  vol. 466  [inquest]

Suffolk file # 76991

Date of inquest: April 12, 1757

Coroner or j.p: Nathaniel Gardner

Town of inquest: Boston Suffolk County

Location of inquest:          

“Michael Lawlor Mariner then & there being dead on board the Br: Sherburne Zephaniah Pinkham Master now lying the Harbour of Boston...That a boat belonging to the Province Snow Prince of Wales Comanded by Nathl: Dowse Esqr. came along side of the Brig: Sherburne...which the said Michael in the Capacity aforesaid and that after some conversation Charles Giles the Chief officer in said boat & Leui: of said Snow did on the 11 Inst: between the hours of seven & eight of the Clock in the afternoon of said day discharge a Muskett loaded with lead which lead enter’d the Body of the sd: Michael under his left [---illegible] passed through the left lobe of his lungs & passed through part of his heart and lodged in his liver of which wound he instantly died ...Michael...in manner & form aforesaid,...Charles then & their feloniously did kill & murder...”

Suffolk file 77360    vol. 467

“Suffolk ss.  Memorandum”

“That on the Twelfth Day of Aprill in the thirtyeth Year...George the Second...personally appeared before me...Zephaniah Pinkham of Marthas Vineyard...Master of the Brigantine Sherburn...indebted...in the sum following...Thirty pounds...Zephaniah Pinkham shall personally appear before the Justices...at the Court of Assizes & General Goal delivery next to be holden at boston...on the Sixteenth Day of August Next to answer to such Matter and Things as shall be objected against Charles Giles George Fistford & on his Majesty’s Behalf, for the Murder of Richard Lollard marinr. Boatswain of the Brign. Sherburn In the Night of the Eleventh Instant within the Body of the County of Suffolk &c. and to give Evidence concerning the same.”

Suffolk file 78718    vol. 473

“Suffolk ss   Memorandum

“That on the twelfth day of April in the thirty first year...George the Second...personally appeared before his majesties Justices at the Superiour Court of Judicature...Charles Giles of Boston...mariner, Joseph Green & Joseph Donne Esquires, Samuel Hewes, Nathaniel Bethune, Nicholas Boylston Timothy Fitch Edward Davis merchants, James Dalton & Benjamin Waldo mariners and Oxenbridge Thacher Gentleman all of Boston...”

“The Condition of the above Recognizance is that if the said Charles Giles shall make his personal appearance before his Majestys Justices of the Superiour court of Judicature...next to be held at Boston...on the third Tuesday of August next...”

Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused: 

Charles Giles

Ethnicity:  

[English]
Race:       

w

Gender: 

m

Age: 


adult

Literate:




Marital Status:        

Children: 

Occupation: 

mariner, lieutenant of the province snow Prince of Wales
Town: 


Boston 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused: 

George Fistford

Ethnicity:  

[English]

Race:       

w

Gender: 

m   

Age: 


adult

Literate:




Marital Status:        

Children: 

Occupation: 

[sailor]

Town: 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim: 

Michael Lawlor (Lollard)

Ethnicity:

[English]

Race:     

w

Gender:    

m

Age: 


adult

Literate:




Marital Status:      


Children: 




Occupation: 

mariner, boatswain on the brigantine Sherburne 



Town: 


transient; Boston




Birthplace:



Religion:




Organizations:  

1757, May 7



Taconic, NY

FILE

GOVT

Class:   do not count

Crime:  HOM / in New York

Rela:   NONDOM   

Motive:  POLITICAL / border warfare

Intox?:  




Day of week:    


Holiday?:



Time of day:   

Days to death:  0


HOM:   Jacob Decker m. James Burton; ___ m. Caspar Ham


Weapon:  “Hand Gun the Value of five shillings”.  d. 1 hr.


Circumstances:  in March, 1757, settlers on Taconic Mountain from Massachusetts purchased more land from the Stockbridge Indians.  In May, 1757, John Van Gelder (a Native American who had married a European woman), "who had been released from prison [had been charged with others of the murder of William Rees in 1755, & had been arrested for attempted murder of Rypenberger in Nov. 1756] at the instance of of Sir William Johnson, led an armed foray in which two New Yorkers were killed."  (Mark 128)


Inquest: n

Indictment?  y, murder


Term?:   “Hampshire ss.  At His Majestys Superiour Court of Judicature...Springfield...fourth Tuesday of Septr...1757” & 9/1758


Court proceedings: 
Source: 

Sung Bok Kim, Landlord and Tenant in Colonial New York:  Manorial Society, 1664-1775 (Chapel Hill:  Univ. of North Carolina Press, 1978), 340.


Irving Mark, Agrarian Conflicts in Colonial New York, 1711-1775 (New York:  Columbia Univ. Press, 1940), 127-9.


Edmund Burke O'Callaghan, ed., Documentary History of the State of New York (Albany, 1849-51), 2: 744; 3: 819-20.

Suffolk file 78894vol. 474

HOM
  List of prisoners in Springfield Goal for September 26th 1758 Jacob Decker for murder

Suffolk file 77515
vol. 468

“Hampshire ss.  At His Majestys Superiour Court of Judicature...Springfield...fourth Tuesday of Septr...1757”

The Jurors...Jacob Decker of a Place called Tauonnick[?] in the County of Albany in ye Province of new York yeoman...on the Seventh Day of May in Thirtieth year...at a place calld. Tanionirk[?] in the County of Hampshire...with Force & Arms made an assault upon one James Burton ...a Certain Hand Gun the Value of five shillings which he then & there held in his Hands then & there charged with gun Powder & a Leaden Bullet feloniously Voluntarily & of his Malice forethot did then & there shoot discharge at and against he the said James Burton...on the Lower Part of the Belly...one Mortal Wound of ye Length of One Inch and of ye Depth of Ten Inches of which said Mortal Wound the said James then & there languishing for the Space of one Hour & then died...& so ye Jurors aforesd...Jacob Decker the aforesaid James Burton on said Seventh Day of May at Taunnick aforesd in ye County of Hampshire aforesd with ye hand Gun aforesd in Manner & Form aforesd. feloniously voluntarily & of his Malice forethot killd & murthered...”

Suffolk file 78864    vol. 474

“Hampshire ss.  Supr. Court Sepr. Term A.D. 1758....the King vs. Jacob Decker Indctmt. For the Murder of James Burton &c. And now the sd: Jacob Decker being present in this Court in his own proper person, and altho he was no ways Concerned in the felony and murder whereof he is indicted, ye plea he says that ye place where the said felony and murder is said to be perpetuated and committed called Tauconnic is not within the sd: County of Hampshire nor any where within the Jurisdiction of this Court but the same place called Tauconnic is and at the time when the sd:  felony is alledged to have been Committed was within the Province of New York and the jurisdiction of the Courts of our said; Lord the King there, all which he is ready to verify at this Court Shall think fit_and that therefore this Court not nor Cannot hold plea of the felony and matters aforesd: and hereof prays Judgement. &c.”

“And Jeremy[?] Gridley Esq Attorny...present in Court says that ye. aforesd. Place called Tauconnick is in ye County of Hampshire within this Province & ye Jurisdiction of this hon. Court, and not within ye. Province of New York, and therof he prays it may be inquired by ye County & that this hon. Court would take Cognizance of ye aforesd. Crime”

“And the sd: Jacob Decker likewise prays the same may be enquired of by ye County”

[Documentation Available; Suffolk file 77748 vol. 469, Bond of John Smith yeoman of Tawkanick to give evidence in Burton murder; Suffolk file 82246 vol. 487]

Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused 1:   


Jacob Decker

Ethnicity:  



Race:       


w

Gender:      


m

Age: 



adult

Literate:




Marital Status:        

Children: 

Occupation: 


yeoman

Town: 



Tauconnick, Albany, New York

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:   


___

Ethnicity:  



Race:       


w

Gender:      


m

Age: 



adult

Literate:




Marital Status:        

Children: 

Occupation: 


yeoman

Town: 



Tauconnick, Albany, New York

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1: 

James Burton

Ethnicity:



Race:     

w

Gender:    

m

Age: 


adult

Literate:




Marital Status:      


Children: 




Occupation:   



Town:   




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2: 

Caspar Ham

Ethnicity:



Race:     

w

Gender:    

m

Age: 


adult

Literate:




Marital Status:      


Children: 




Occupation:   



Town:   




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1758, Feb. 6



          Falmouth, YOR

FILE

Class:   possible

Crime: poss HOM MANSL or poss CAS ROUGH PLAY / a borderline case -- the blows came harder & harder, it seems, & got out of hand

Rela:     NONDOM

Motive:   QUARREL

Intox?:  




Day of week:    


Holiday?:



Time of day:   evening

Days to death:  0


HOM:  Thomas Douty m. John Haney [Hany]


Weapon:  small stick penetrated eye.


Circumstances:  death possibly an accident


Inquest: y, Suffolk file 78501   vol. 472; Joshua Bangs, cor.  2/8/1758 [1st yr. of George II].  Verdict:  "by Miss Fortin by a axedental Stroke From Thomas Dowly."


Indictment:  no


Term?:

Court proceedings:
Source: Suffolk file 78501  vol.472

“York ss.  The Examination of Thomas Douty of Falmouth in ye County of York Yeoman...the 20th Day of Febry 1758 being inform’d by ye coroner for ye sd County that ye one John Hany of sd. Falmth by misfortune by an Accidental Stroke from sd. Thomas Douty on ye 6th Day of febry inst., this Examinant voluntarily came and offerd himself to Justice and Saith, he & sd. John Hany had been that Day down to town and went Homeward together in good Humour & that they never had any Anger or Difference with each other in ye Evening went into one Mr. Zechariah Brackets to warm them Selves it so happen’d, while they at sd. Brackets they got into Play with two small sticks in way of Cudgelling, and ye Stick ye. sd. Examinant had in his hand hit ye Beam in ye House, and by a Bend or Spring in sd Stick Accidentally hit ye sd. Hany in ye Eye, as, he Suppposes tho he did not think it did, till afterwards”

Documentation available:  

recognizance; Zechariah Bracket of Falmouth Yeoman, Joseph Libby and Benjamin Parker Junr.             both of Falmouth Labourers

recognizance; Thomas Douty Hugh Barber and Andrew Gibbs all of sd. Falmouth yeoman; examinations; Zacheriah Bracket, Benjamin Parker examinations; Thomas Douty,  Joseph Libby]

EXAMINATION:  Zachariah Bracket (Falmouth, Y):  on evening of 2/6/1758 [9?], Mr. TD & Mr. JH "came into his House & after they had been there some time they began to Play with each other & ye said Hany with his Horse Whip stroke ye sd Douty's Pype & broke it, said Douty told him it was a Pypi he bought for his wife, & without any Anger the [that] he perceiv'd sd Douty pulled a small Rod out of a Loom & they went to cudgelling, in good Humour as he understood, & said Douty receive'd a Blow from sd Hany over his Head, and said Douty told him he struck hard & presently sd Douty went to give said Hany a Blow, and his stick hit the Beam in ye Room and . . . ye End of ye sd Stick went with a Spring into sd Hany's Eye, but his Nose a made it Bleed, whereupon said Hany set down & said Douty went to him & ask'd him if he had hurt him."

Benjamin Parker:  ditto ZB.

Joseph Libby:  ditto ZB, "excepting his seeing ye sd Douty strike, but after sd Hany had recd yue Hurt ye sd Hany told sd Douty he had hurt ye sd Hany a made his Nose Bleed sd Douty asked sd Hany if he would play any more and sd Hany asnwered no.  sd Douty ask sd Hany if he blam'd him and sd Hany said he did not."

Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused:   


Thomas Douty

Ethnicity:  


[Irish]

Race:       


w

Gender:    


m

Age: 



adult

Literate:




Marital Status:        

Children: 

Occupation: 


yeoman 

Town: 



Falmouth

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim: 


John Haney

Ethnicity:


[Irish]

Race:     


w

Gender:    


m

Age: 



adult

Literate:




Marital Status:      


Children: 




Occupation:   


husbandman

Town: 



Falmouth

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1759, Mar. 30 or 31



    Salem, ESS

FILE

INQ

Class:   certain

Crime:   HOM 





                
     
Rela:    UNK [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  




Day of week:    


Holiday?:



Time of day: “was killd or murdered betwixt the hours of Five oClock in the afternoon on the thirtieh day & seven oClock in the morning on the thirty first day of March instant”

Days to death:  0


HOM:   Unknown person[s] m. Isaac Eborn (Aborn)


Weapon: “Stone or some other Instrument” [inquest]


Circumstances:  


Inquest: y  Suffolk file 79474   vol. 476; Francis Cabbot, 3/31/1759.  “Isaac Aborn a lad of about Sixteen years of age...about Seven oClock on the morning of the said thirty first day of this instant March was found dead on a place called the Common or Training Field in said Salem, in the Southerly part of it near the barn of Capt. John Crownisheild, & that he was killd or murdered betwixt the hours of Five oClock in the afternoon on the thirtieh day & seven oClock in the morning on the thirty first day of March instant, by some Person or Persons unknown, with a Stone or some other Instrument, wherewith the said Isaac Aborn received Several blows on the left side of his head & under his left Ear & two blows on the right side of his head, one blow also on the left cheek bone and one on the left side of the Chin, and also one upon each side of his Nose, and that thereby the said Isaac Aborn was mortally wounded, it likewise appeared that the said Isaac Aborn was not killed or murdered in the place where we found him but in some other place & afterwards brought there...Isaac Aborn in manner and form aforesaid came by his Death by some unknown Person or Persons.”


Indictment:  no


Term?:

Court proceedings:
Source: 

Suffolk file 79473   vol. 476

Benjamin Gray of Lawfull Age, on Oath declareth that about 7 Oclock in the Morning of the Thirty first day of March 1759 as I stood at My Wherehouse door Looking out after my boy John Peirce I discovered on the Common or Training Field a dead Body I took my boy with me and went it.  And found it to be one Isaac Eborn Servant to Jonathan Archer-I then sent my Boy for to Inform his master who came Immedietly upon my sending and further sayther not.”

“John Peirce of lawfull age on Oath declares that about 7 Oclock on the Morning of the 31st: day of March 1759: After I had been whatering my Master Mr: Benja: Grays: Horse while he stood a this Wharehouse door I came back, and he told me there was a Dead Boy Lay by Capt. John Crowninshield’s barn on the Common or Training Field: he Likewise told me I must go with him, accordingly we Both went together. And found it be Isaac Ebborn Servant of Jonathan Archer. He told me to go and Inform him.  Accordingly I went and told him and he came directly. And further Say’s not”

Suffolk file 79474  vol.  476   [inquest]

Suffolk file # 79473, 79474

Date of inquest: March 31, 1759

Coroner or j.p: Francis Cabbot

Town of inquest: Salem  Essex County

Location of inquest:          

Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused: 


___ (unknown person[s])

Ethnicity:  



Race:       




Gender:     




Age: 

Literate:




Marital Status:        

Children: 

Occupation: 

Town: 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim: 


Isaac Eborn (Aborn)

Ethnicity:


[English]

Race:     


w
Gender: 


m

Age: 



16

Literate:




Marital Status:      

s

Children: 


n

Occupation: 


servant of Jonathan Archer

Town: 



Salem

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1759, Nov. 22          Chilmark, DUK

FILE

INQ

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    RELATIVE UNK by UNK

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  2


HOM:  Jonathan Gershon m. Sarah Gershon


Weapon:  wooden stick or trammel to the neck.  d. 11/24


Circumstances:  


Inquest:  verdict:  murder


Indictment?  yes, murder, mal. af.


Term?:  5/1760 Barnstable


Court proceedings:  pNG.  fNG.

Source:  
SCJ 1760-2:  48

Suffolk file 144112   vol. 957

“Barnstable  ss”   “At the Superiour Court of  Judicature...Barnstable...First Tuesday of May...1760”

     “The Jurors...Jonathan Gershon of Chilmark...Indian man Labourer...on the Twenty Second day of November last at Chilmarke...with force and arms in and upon one Sarah Gershon late of Chilmarke...feloniously willfully and of his malice arfore thought did make an Assault...with a certain wooden sticke or Trammel of the value of six pence...in his right hand then and there had and held,...in and upon the neck of the sd Sarah Gershon...did strike and thereby gave to the said Sarah Gershon...upon her neck one mortal wound the said Sarah Gershon languished & on the said Twenty fourth day of November afroesaid...died.  And so the Jurors...Jonathan Gershon the said Sarah Gershon in manner and form aforesaid feloniously willfully and of his malice aforethought did, kill and murder”

pleads not guilty

[several summons available]

Suffolk file 144112 vol. 957 (inquest)

Suffolk file #: 144112

Date of inquest: “Twenty Sixth Day of November...thirty third year...George the Second”

Coroner or j.p.: Thomas Dagget

Town of inquest: Chilmark Dukes County

Location of inquest:        

“Sarah Gershon of Chilmark aforsd Spinster...came by her Death by a Blow Stuck on her neck with a Stick by Jonathan Gershon of chilmark aforsd. Indian man Labr. On the Twenty Second Day of November Inst...Jonathan Gershon in Manner and form aforsd the aforsd. Sarah Gershon then and there Feloniously did Kill and Murder”

Newspaper:
Census:  

Genealogy:

Accused:  

Jonathan Gershon 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Chilmark

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Sarah Gershon

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:
s

Children:




Occupation:



Town:


Chilmark

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1759, Nov.




Boston, SUF

P

Class:   uncertain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  unk. persons m. George Grimes


Weapon:  drowned


Circumstances:  found dead in an open well in the North End


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  several arrests made

Source:  
Newspaper:

BGAZ 12/10/1759 (M):  SUS/ poss HOM in MA:  Boston:  "Last Tuesday (12/4) the body of one George Grimes, a Provincial Soldier, who lately return'd from the Westward, was found floating in an open Well at the North End.  'Tis tho't he had been in the Well about a Fortnight, and strongly suspected to have been murdered.  Several Persons are now under Confinement as being suspected of being concerned in the same."

Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

George Grimes

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

lately a provincial soldier

Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Suspect(s








